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وزیر اقتصاد:

بورس حباب ندارد

پذیرش ۱۰ محصول 
و کالای جدید 
در بورس کالا

اسامی خودرو های طرح 
یکپارچه مشخص شدند

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

فرصت های اقتصاد 
دیجیتال در اقتصاد 

برای توسعه اقتصاد دیجیتال 
نیاز به پلتفرم های قوی داریم 
و باید اجازه رشــد و رقابت 
پلتفرم های داخلی و خارجی 
را بدهیم. خوشبختانه پلتفرم های داخلی شکل 
گرفته و به تدریج در حال توسعه است. البته برخی 
پلتفرم هایی که روی آنها تبلیغ می شــود، هنوز 
قابلیت فعالیت کسب و کار را به طور کامل ندارند. 
باید زمان بیشتری بگذرد تا به توسعه لازم دست 
پیدا کنند. بنابراین در عیــن تقویت پلتفرم های 
داخلی و تا زمانی که به شکلی که باید قادر به ارایه 

خدمات باشند...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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اعطای بسته های ویژه 
به شرکت های نوپا

مرکز ملی تبادل اطلاعات، هسته اولیه ورود به دولت پلتفرمی است

پایان تحریم ها با توسعه اقتصاد دیجیتال
صفحه4
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حضور  پرشمار  دانش بنیان ها  در  اینوتکس 1402
ایده های   نو   در  معرض   دید    سرمایه گذاران   قرار   می گیرد

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری گفت: طی هفته های آینده بسته حمایتی 
که برای شرکت های دانش بنیان نوپا تدوین شده 
اجرایی می شــود. روح الله دهقانی فیروزآبادی در 
مراســم افتتاحیه رویداد اینوتکس ۲۰۲۳ عنوان 
کرد: بعد از ۱۲ ســال، تجربه ها و موج های زیادی 
را کســب کردیم. طی این مدت، توجه ویژه ای به 
اکوسیســتم فناوری و نوآوری کشــور شده است 
و درخت زیســت بوم فنــاوری و نوآوری، بســیار 
 بزرگ شده و بسیاری از مشکلات گذشته را پشت 
سرگذاشته اســت. معاون علمی افزود: امروز باید 
نهال های کوچک که اکنون به شرکت های بزرگ 
تبدیل شده اند مورد حمایت ویژه قرار بگیرند. وی 
با بیان اینکه مبنای حمایت از شرکت ها باید قانون 
جهش تولید دانش بنیان باشــد، خاطر نشان کرد: 
قانون جهش تولید دانش بنیان یــک ابزار مترقی 
برای شــکل گرفتن اقتصاد دانش بنیان در کشور 
اســت. دهقانی گفــت: امیدواریم هر روز ســهم 
 شرکت ها از تولید ناخالص ملی افزایش یابد و به ۱ 
درصد GDP برسد. وی با بیان اینکه بر اساس قانون 
جهش، فرصت ســازی در دو حوزه برای بازارهای 
داخلی و خارجی ایجاد شده است، گفت: بناست که 
برای زنده ماندن زیســت بوم در حوزه های مختلف 
از فناوری های نرم، اقتصــاد، انرژی، معدن، امنیت 
غذایی و… بازار ســازی کنیم. دهقانی گفت: در 
ســال گذشــته موافقتنامه ۳ میلیارد دلاری برای 
فروش تجهیزات پیشــرفته فناورانه منعقد شد. به 
گفته وی، همچنین طی هفته های آینده بســته 
حمایتی ویــژه ای برای شــرکت های دانش بنیان 
نوپایی که قرار است به تازگی شکل بگیرند، اجرایی 
می شــود. وی افزود: پیش بینی می شــود امسال 
نســبت به ســال گذشــته ۱۹تا ۲۰ درصد رشد 
 سرمایه گذاری در شــرکتها در حاشیه اینوتکس 

بیشتر شود. وی با بیان اینکه...

اجتماعی

سرپرست وزارت آموزش و پرورش با اعلام اینکه 
طرح رتبه بندی معلمان تا پایان اردیبهشت ماه 
به اتمام می رسد، گفت: ۴۵ هزار نفر از معلمان 
هنوز رتبه دریافت نکرده اند. رضامراد صحرایی به 
در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
درباره آخرین وضعیت رتبه بندی معلمان اظهار 
داشــت: این کار تا پایان اردیبهشــت امسال به 

اتمام می رسد.
وی با بیان اینکه ۴۵ هزار نفــر از معلمان هنوز 
رتبه دریافت نکرده اند، اظهار داشــت: برخی از 
معلمان در این حــوزه بلاتکلیف بودند و عده ای 
هم نسبت به رتبه بندی اعتراض داشتند که تا ۱۱ 

اردیبهشت به آنها فرصت داده شد.
صحرایی یادآور شــد: اولویت نخست مربوط به 
رتبه بندی به معلمانی است که هنوز رتبه دریافت 
نکردند و پس از آن اعتراضات سایر معلمان و نیز 

اصلاح آیین نامه در دستور کار آموزش و پرورش 
قرار می گیرد. وی در مــورد تاکید رهبر انقلاب 
در مورد توجه به مربیان پرورشی اظهار داشت: 
موضوع فعالیت پرورشــی از اولویت های اصلی 
های ســند تحول بنادین اســت؛ نزدیک به ۵۰ 
هزار مربی پرورشی کم داریم که امسال ۱۱ هزار 
مربی برای این موضوع استخدام کردیم، اما کافی 
نیست. صحرایی در پاسخ به سوالی مبنی کمبود 
معلمان در کشور گفت: آمار دقیق از کمبود معلم 
در کشور نیست چون تغییراتی را در ساماندهی 
ایجاد می کینم تا نیاز کمتر از پیش بینی شود. 
وی اضافه کرد: ۲۸ هــزار نفر را در آزمون برگزار 
شده استخدام می کنیم و ۲۷ هزار نفر دیگر هم 
هم با بر گــزاری آزمون مجدد جــذب خواهیم 
کرد امیدواریم سال تحصیلی جدید با کمترین 

مشکلات آغاز شود.

وزیر گردشگری و میراث فرهنگی گفت: با توجه به 
نامگذاری سال که مهار تورم اســت، باید از افزایش 
قیمت ها جلوگیری کرد و امسال برخلاف سایر سال ها 
قیمت بلیط هــای موزه هــا و محوطه های تاریخی 
افزایش نخواهد داشت. عزت الله ضرغامی وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی در حاشیه 
جلسه هیئت دولت اعلام کرد: لایحه اهداف و وظایف 
وزارت میراث فرهنگی و گردشگری توسط مجلس 
اعلام وصول شد. این قانون در ۱۰ ماده توسط صدها 
کارشناس و مدیر در جلسات متعدد جمع بندی و به 
تصویب هیئت دولت رسید. وی افزود: از زمان تشکیل 

وزارت قرار بود قانون این وزارت نوشــته شود چون 
این وزارتخانه سه حوزه ماموریتی مستقل داشت اما 
حالا روح تمرکز و انسجام بر هر سه حوزه دیده شده 
است. نکته دیگر این است که دستگاه های مختلف 
باید با ماموریت های ما هماهنگ باشند و این مسئله 
بصورت شــفاف در این قانون دیده شده است. وزیر 
میراث فرهنگی با بیان اینکه بلیط موزه ها امسال گران 
نمی شود، گفت: با توجه به نامگذاری سال که مهار 
تورم است، باید از افزایش قیمت ها جلوگیری کرد و 
امسال برخلاف سایر سال ها قیمت بلیط های موزه ها 

و محوطه های تاریخی افزایش نخواهد داشت.

سجادی گفت: در ســال ۱۴۰۲ با همکاری معاون 
اول رئیس جمهــور و هیئت دولــت، منابع لازم را 
برای ایجاد یک هزار زمین چمن مصنوعی پیگیری 
کردیم تا به ظرفیت موجود کشــور اضافه شــود. 
ســید حمید ســجادی وزیر ورزش و امور جوانان 
در حاشیه جلسه هیئت دولت، با اشاره به جایگاه 
تاریخی چوگان در بین رشته های ورزشی، گفت: با 

همکاری فدراسیون چوگان قرار است لیگ چوگان 
در ۲۳ هفته از ابتدای سال آغاز شود و اختتامیه آن 

در دهه فجر خواهد بود.
وی افزود: در ســال ۱۴۰۲ با همکاری معاون اول 
رئیس جمهور و هیئت دولــت، منابع لازم را برای 
ایجاد یک هزار چمن مصنوعی پیگیری کردیم تا به 

ظرفیت موجود کشور اضافه شود.

رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم گفت: 
دانشـجویانی که اطلاعات هویتی و تحصـیلی آنها 
در ســامانه تبادل اطلاعات آموزشی وزارت علوم 
ثبت شده باشــد می توانند نسبت به تقاضای وام 
شهریه اقدام کنند. مسعود گنجی رئیس صندوق 
رفاه دانشجویان وزارت علوم بخشنامه ای درباره وام 
شهریه به روسای استانی مراکز دانشگاه های پیام 
نور، علمی کاربردی، واحدهای دانشگاه آزاد اسلامی 
و روسای دانشگاه های غیرانتفاعی ارسال کرد که 

بخش هایی از آن به این شرح است:
مهلـت درخـــواست وام شــــهریه از ابتـدای 
نیم سـال جـــاری آغـاز شـده و تـــا تـاریخ ۳۱ 
اردیبهشت ۱۴۰۲ تمدید شده است. کـــاربران 
دانشــگـاه هـا و مراکز آمـوزش عـالی و معـاونین 
دانشــجـویی حـداکـثر تا روز یکشنبه ۷ خرداد 
۱۴۰۲ )غیر قابل تمدید( فرصت خواهند داشت 
تا نسـبت به بررسـی و تأیید درخواست های وام 

درسامانه جدید اقدام کنند.
نظر به اینکه صـرفًا دانشـــجویانی که اطلاعات 
هویتی و تحصـیلی آنها به سامانه تبادل اطلاعات 
آموزشی وزارت عتف GSB ارسال شده باشد می 
توانند نسبت به تشــکیل پرونده و ثبت تقاضای 
وام اقدام نمایند، ضروری است دانشگاه هاو مراکز 
آموزش عالــی با قید فوریت نســـبت به تبادل و 
بروزرسانی مسـتمر اطلاعات آموزشی دانشجویان 
در درگاه تبادل اطلاعات وزرات متبوع قبل از تاریخ 

شروع ثبت نام به صورت برخط اقدام نمایند.

ســـقف مبلغ ضـــمانت وام های دانشـجویی 
)بندهای ۱ و ۲ و ۳ مـاده ۱۰ آیین نـامه پرداخت 
و بـازپرداخت وام های دانشـجویی( به ترتیب به 
6۰ و ۱۲۰ و بیش از ۱۲۰ میلیون تومـان افزایش 
یافته است. همچنین در خصوص بنـد ب مـاده 
۱۲آییـن نـامه پرداخـت و بـازپرداخت وام هـای 
دانشــجویی ارائه گـواهی کسـر از حقوق صـرفًا 
برای دانشـجویانی که بالاتر از۱۲۰میلیون تومـان 
وامدریافت خواهـد نمود الزامی است. بدیهی است 
مسئولیت صحت سنجی سند تعهد و گواهی کسر 
از حقوق ضامنین بر عهده دانشگاه ها خواهد بود. 
پرداخت وام مازاد شـهریه به دانشجویان شهریه 
پرداز تحت پوشــش کمیته امــداد امام خمینی 
)ره( مطابق شیوه نامه سنوات گذشـته پرداخت 
می شود. همچنین به دلیل پرداخت کـل مـازاد 
شــهریه دانشــجو، از طرف صـندوق، پس از ثبـت 
درخـواست ایـن وام توســـط دانشـجوی تحت 
پوشش امکان استفاده از وام شهریه صندوق برای 

وی در این نیمسال وجود نخواهد داشت.
به منظور پیشـگیری از برگشت وام خواهشـمند 
است قبـل از تاییـد تقاضا نســـبت به فعال و به 
روز بودن شـماره حساب و شماره شبای دانشگاه 
ها طمینان حاصل نمایند. ضمنًا درصورت رویت 
درخواست وام دانشجویانی که شاغل به تحصیل در 
آن دانشگاه نمی باشند، از تایید یا رد آن درسامانه 
خودداری نموده و مراتب به نحو مقتضی به صندوق 

رفاه منعکس شود.

رئیــس جمهور با اشــاره بــه لــزوم هماهنگی در 
»قیمت گــذاری کالاها و خدمات« اظهار داشــت: 
دســتگاه ها در تعیین تعرفه کالا و خدمات با ستاد 
تنظیم بازار و سازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان هماهنگ باشند تا در حق تولید کننده 

و همچنین مصرف کننده احجاف نشود.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور با اشاره به 
لزوم هماهنگی در »قیمت گذاری کالاها و خدمات« 
تاکید کرد: دستگاه ها در تعیین تعرفه کالا و خدمات با 
ستاد تنظیم بازار و سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان هماهنگ باشــند تا در حق تولید 

کننده و همچنین مصرف کننده احجاف نشود.
رئیس جمهور همچنین با تاکید بر ضرورت »مبارزه 
با فساد« و مقابله با هرگونه »تبعیض و روابط ناسالم 
اداری« نظارت و پیشگیری را موثرترین و مهم ترین 
عامل مقابله با مفاســد دانست و تصریح کرد: مقابله 

با فساد زمانی موثر است که مردم در عمل احساس 
کنند دولت مردمی به تمام قوانین و ضوابط پایبند 
بوده و اجازه نمی دهد هیچ مدیر یا کارمندی از قدرت 

و منابعی که در اختیار دارد، سوءاستفاده کند.
آیت الله رئیسی»صداقت« را از عناصر مهم حکمرانی 
دانســت و با تاکید بر صادق الوعد بودن دولت و لزوم 
پیگیری به موقع کارها گفت: مردم از دولتمردان انتظار 
دارند علاوه بر صدق نیت، در گفتار و عمل هم صادق 
باشند و هرجا امکان انجام کاری را نداشتند، صادقانه 

علل آن را با مردم در میان بگذارند.
رئیس جمهور »حمایت از نخبگان« در همه دستگاه ها 
و سازمان های دولتی را ضروری دانست و تصریح کرد: 
حمایت از نخبگان مختص و منحصر به یک دستگاه 
نیست و همه ارکان دولت و حاکمیت باید در راستای 
تحقق انتظارات مقام معظم رهبری و بر اساس نیاز 

کشور به نخبگان توجه داشته باشند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: بیش از ۳ هزار 
ناشر در نمایشگاه کتاب حضور دارند و نظام حمایتی 
یارانه ای نمایشگاه را گسترش دادیم و دو برابر شده 
است. محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در حاشــیه جلســه هیات دولت گفت: از 
امروز ســی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب 
افتتاح می شود و مراســم افتتاحیه در صحن اصلی 
نمایشــگاه برگزار خواهد شــد. وی افزود: چندین 
مقام فرهنگی از کشورهای مختلف در این نمایشگاه 
داریم. همچنین در مجموع ناشــرانی که در فضای 
مجازی یــا حضور فیزیکی دارنــد، میزبان بیش از 
۳۰۰۰ ناشر در این نمایشگاه هستیم. تلاش کردیم 
نظام حمایتی یارانــه ای را افزایش دهیم که میزان 
این حمایت ها نســبت به سال گذشــته تقریباً دو 

برابر شده است. همچنین مساحت نمایشگاه بیش 
از ۱۳۰ هزار متر اســت که چنین عددی را در هیچ 
دوره ای نداشته ایم. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با 
تاکید بر اینکه نمایشگاه کتاب خانواده محور است، 
اظهار کرد: بیش از آنکه این رویداد را عرصه ای برای 
خرید و فروش کتاب بدانیم، یک جشــنواره بزرگ 
فرهنگی می دانیم که نظیر آن در هیچ جایی از دنیا 
نیست. پیش بینی استقبال بین پنج تا هفت میلیون 
نفر را داریم که عددی کم نظیر خواهد بود. همچنین 
تلاش شده همه امکانات رفاهی، ارتباطی و حمل و 
نقل برقرار شود. از همه دستگاه های همکار از جمله 
نیروی انتظامی، شــهرداری، صداوســیما و سایر 
مجموعه هایی که ما را در این کار مورد حمایت قرار 

می دهند تقدیر و تشکر می کنم.

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران بر اهمیت 
حل اختلافات سوریه و ترکیه از طریق راهکار های 
سیاسی تاکید کرد. حســین امیر عبداللهیان بعد از 
ورود به مسکو به منظور شــرکت در نشست وزیران 
امور خارجه ایران، روســیه، ترکیه و سوریه در جمع 
خبرنگاران گفت: سال گذشته شرایط خیلی سختی 
در منطقه ایجاد شد و احتمال بروز درگیری نظامی 
در مناطق مرزی  سوریه از سوی ترکیه قوت گرفت، 
تلاش دیپلماتیک زیادی انجام شــد که مانع وقوع 
یک جنگ و درگیــری جدید در منطقــه و در مرز 
مشترک ترکیه و سوریه شویم . وی با بیان این که شاید 
تکمیل کننده تلاش های جمهوری اســلامی ایران 
و تلاش های مشترک تهران و مسکو در این زمینه، 
برگزاری  نشست سران آستانه در تهران به میزبانی 

آقای رییسی  بود و خوشبختانه یکی از نتایج نشست 
سران آستانه در تهران، تمرکز بر راهکار سیاسی بود.

این دیپلمات عالی رتبه جمهوری اســلامی ایران  با 
اشاره به برگزاری نشســت چهارجانبه وزیران امور 
خارجه ایران، روســیه، ترکیه و ســوریه اظهار کرد: 
امیدواریم گام هایی که تاکنون برداشــته شــده و 
نشست هایی که قبل از این در ســطح وزیران دفاع 
و کارشناسان ارشــد برگزار شده بتواند منجر به این 
شود که در نشست روز چهارشنبه یک پیام قوی داده 
شود مبنی بر تمرکز ترکیه و سوریه بر راه حل سیاسی 
و عقب نشــینی نیروهای نظامی و خروج نیروهای 
اشغالگری همچون آمریکا از مناطق شمال سوریه و در 
عین حال زمینه برای بازگشت ایمن و هر چه سریع تر 

آوارگان سوری به مناطق خودشان فراهم شود.

ثبت نام طرح »توانا کارت« فرهنگیان در پنجره واحد 
خدمات الکترونیک وزارت آموزش و پرورش از هفته 
اول اردیبهشت فراهم شده و همچنان ادامه دارد این در 
حالیست که هیچ گونه محدودیت زمانی برای ثبت نام 
و دریافت این کارت اعلام نشــده است. طرح صدور 
کارت خرید اعتباری توانا با هدف افزایش توان خرید 
فرهنگیان در چارچوب تفاهم نامه منعقده فی مابین 
وزارت آموزش و پرورش و وزارت دفاع و پشــتیبانی 
نیروهای مسلح از آذرماه ۱۴۰۱ به صورت آزمایشی در 
برخی استان ها راه اندازی شد و از اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ 
با پیوستن سایر استان ها به این طرح، در سطح کشور 
عملیاتی می شود. این طرح با تلاش مشترک مرکز 
توسعه آموزش مجازی، فناوری و امنیت اطلاعات، 
معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع، وزارت آموزش 
و پــرورش و مجموعه ایزایران طــی ماه های پایانی 
سال ۱۴۰۱ و ابتدای ۱۴۰۲ به نتیجه رسیده است. 
براین اســاس و طبق اطلاعیه مرکز توسعه آموزش 
مجازی، فناوری و امنیت اطلاعات وزارت آموزش و 
پرورش، امکان ثبت درخواست تواناکارت برای جامعه 
فرهنگیان از طریق پنجره واحد خدمات الکترونیک 

وزارت آموزش و پرورش وارد فاز عملیاتی شده است.
با فعال شدن این خدمت در پنجره واحد خدمات، از 
تاریخ ششم اردیبهشــت ماه سال جاری امکان ثبت 
درخواست برای فرهنگیان اســتان های کردستان، 
مرکزی، یزد، فارس، ایلام، سیســتان و بلوچستان، 
اردبیل، و خوزستان به صورت آزمایشی فراهم شده 
اســت. به این ترتیب فرهنگیان در این اســتان ها 
می توانند با مراجعه به درگاه my.medu.ir ، بخش 
خدمات رفاهی، نسبت به ثبت درخواست و دریافت 

کارت مجازی توانا از طریق آیکن »توانا« اقدام کنند.
با اســتفاده از کارت اعتبــاری توانا کــه پیرو ثبت 
درخواســت فرهنگیان در پنجره واحــد آموزش و 

پــرورش )my.medu.ir( صادر می شــود، امکان 
خرید اقساطی کالا و خدمات در قالب کسر از حقوق 
از فروشگاه های طرف قرارداد شبکه توانا فراهم شده 
اســت. این کارت به صورت مجازی در قالب نرم افزار 
موبایلی توانا در دســترس متقاضیان قرار می گیرد 
و برای خرید از فروشــگاه های اینترنتی یا حضوری 
قابل اســتفاده خواهد بود. اپلیکیشن توانا و آشنایی 
بــا قابلیت هــای آن از طریق آیکن توانــا در پنجره 
واحد آموزش و پرورش و همچنین از طریق پورتال 
اطلاع رســانی وزارت آموزش و پرورش، ذیل منوی 

خدمات الکترونیک قابل دریافت است.  
از جمله مزایای کارت اعتباری توانا می توان به امکان 
خرید اعتباری کالا و خدمات با تقســیط بلندمدت 
بدون نیاز به چــک و ضامن یا بلوکه شــدن پول در 
بانک و پرداخت آن از محل حقوق و مزایای ماهیانه 
اشاره کرد. همچنین تخصیص هدفمند و یکپارچه 
بن های مناسبتی یا طرح های توزیع کالا و خدمات )بن 
پوشاک، بن سفر، و ...( در قالب سامانه توانا قابل انجام 
است. امکان استفاده از کیف پول الکترونیکی نیز از 
دیگر مزایای این سامانه برای جامعه مخاطبان فرهنگی 
اســت. در خرید اعتباری با کارت توانا، پس از انجام 
خرید در ماه جاری، بر اســاس درخواست متقاضی، 
تسویه یک باره  مبلغ خرید از حقوق ماه بعد، یا تسویه 
اقساطی در انتهای هر ماه )تا زمان اتمام اقساط( اتفاق 
می افتد. میزان اعتبار هر متقاضی متناسب با دریافتی 
ماهانه وی )طی اعلام واحدهای ذی حسابی به سامانه 
توانا( تعیین می شــود و مبلغ کل اقساط ماهانه وی 
می تواند تا سقف اعتبار اعلام شده افزایش یابد. لیست 
کامل فروشگاه های طرف قرارداد از طریق اپلیکیشن 
توانا و همچنین در پورتال اطلاع رسانی وزارت آموزش 
و پــرورش )medu.gov.ir، ذیــل منوی خدمات 

الکترونیک( قابل مشاهده است.

رئیسی: حمایت از نخبگان در سازمان های دولتی ضروری است4۵ هزار نفر از معلمان هنوز رتبه دریافت نکرده اند

اسماعیلی: یارانه خرید کتاب دو برابر شده است

تاکید ایران بر اهمیت حل اختلافات ترکیه و سوریه 

شرایط دریافت کارت اعتباری »توانا« ویژه فرهنگیان

سياسیفرهنگی 

بلیط موزه ها و محوطه های تاریخی گران نمی شود

هزار زمین چمن مصنوعی در سال جدید احداث می شود

شرایط دریافت وام شهریه به دانشگاه ها ابلاغ شد



اقتصاد2
ایران

تاکیــد وزارت صمــت بــر 
جلوگیــری از گران فروشــی 

خودروهای مونتاژی
وزارت صمــت در اطاعیه ای اعــام کرد مصوبه 
شــورای رقابت درباره قیمت گذاری خودروهای 
مونتاژی، قطعی و لازم الاجرا است. به دنبال برخی 
برداشت های رسانه ای نسبت به نامه دفتر صنایع 
خودروی وزارت صمت به شــورای رقابت درباره 
قیمت خودروهای مونتاژی، وزارت صمت ضمن 
تاکید مجدد بر ضرورت اجرای مصوبات شــورای 
رقابت در زمینه قیمت گذاری خودروهای تولید 
داخل و خودروهای مونتــاژی، اعام کرد که نامه 
دفتر صنایع خودرو با هدف حمایت از افزایش تولید، 
ضمن حمایت از مصرف کنندگان و جلوگیری از 
گران فروشــی بوده اســت. در ادامه این اطاعیه 
آمده است: وزارت صمت در دولت سیزدهم پیگیر 
جلوگیری از گران فروشــی خودروهای مونتاژی 
بوده است و در همین زمینه ســازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان نیز سال گذشته 
پرونده گران فروشی یکی از خودروسازان مذکور را 
تکمیل کرد که به جریمه بیش از ۱۳ هزار میلیارد 
تومانی شــرکت مذکور از سوی سازمان تعزیرات 

حکومتی منجر شد.
نکته مهــم در نامه دفتر صنایع خــودرو؛ اجرای 
دقیق دستورالعمل شورای رقابت به منظور تحقق 
رشد تولید در ســال جاری و زمینه سازی برای 
نقش آفرینی بیشــتر بخش خصوصی در تحقق 
رقابتی شدن بازار خودروی کشور است به گونه ای 
که تاطمات محیطی ناشی از متغیرهای کان 
اقتصادی کشور نتواند خللی در مسیر رشد تولید 

که از سال گذشته آغاز شده است؛ ایجاد نماید.

پذیرش ۱۰ محصول و کالای 
جدید در بورس کالا

بورس کالای ایران از پذیرش ۱۰ کالا و محصول 
متعلق به ۸ شرکت در بازار اصلی و فرعی خبر داد. 
براساس اطاعیه مدیریت پذیرش بورس کالای 
ایران، 5 محصول قیر تولید شــرکت نفت ناروی، 
آرگون تولید شــرکت فولاد خوزستان، تیرآهن 
تولید شــرکت مجتمع ذوب آهن اطلس تجارت 
سهند، کنسانتره سنگ آهن، تولید شرکت شایان 
صنعت کانسار اســدآباد و کنسانتره سنگ آهن، 
تولید شرکت اکتشاف، استخراج و فرآوری مینای 
کویر سماء و 5۰ هزار تن سنگ آهن دانه بندی شده 
تولید مجتمع سنگ آهن ســنگان در بازار اصلی 
شرکت بورس کالای ایران مورد تصویب قرار گرفت. 
پذیرش کالا ها و محصولات مذکور پس از بررسی 
مدارک و مستندات در سیصد و هفتاد و نهمین 
جلسه کمیته عرضه در ۱۹ اردیبهشت به تصویب 
رسید. مدیریت پذیرش بورس کالا همچنین از 
پذیرش 5 محصول به میزان ۲ هزار ۴۰۰ تن کالای 
لوله مسی تولید شرکت بابک ایران، ۱۶ هزار تن 
الیاف استیپل پلی استر شرکت پلی اکریل ، ۱۹ 
هزار تن الیاف استیپل اکریلیک شرکت پلی اکریل 
ایران، ۲ هزار تن کالای قراضه فولادی شــرکت 
پالایش نفت جی و ۲ هزار تن ضایعات قیر شرکت 
پالایش نفت جی در بــازار فرعی بورس کالا خبر 
داد. پذیرش این کالاها نیز پس از بررسی مدارک 
و مستندات در ســیصد و هفتاد و نهمین جلسه 

کمیته عرضه در ۱۹ اردیبهشت به تصویب رسید.

وزیر تعاون:
افزایش حقوق بازنشســتگان 

اعمال شد
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از اعمال افزایش 
حقوق بازنشستگان کشوری و تأمین اجتماعی در 
حقوق فروردین ماه خبر داد. سید صولت مرتضوی 
در حاشــیه هیات دولت در جمع خبرنگاران در 
رابطه با افزایش حقوق بازنشستگان گفت: حقوق 
بازنشستگان تأمین اجتماعی و کشوری مرمت و 
حق مسکن و اولاد آنها نیز اضافه، اباغ و در حقوق 
فروردین ماه آنها اعمال شد.وی افزود: پرداختی 
مستمری بگیران  تامین اجتماعی نیز با احتساب 
حقوق فروردیــن از روز گذشــته در حال انجام 
است. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی عنوان کرد: 
طبق محاسبات سازمان تامین اجتماعی تا پایان 
اردیبهشت ماه 5۰ هزار میلیارد تومان پرداختی 
خواهد داشــت.مرتضوی راه اندازی سامانه را از 
وظایف وزارت کار در موضوع کالابرگ برشمرد و 
تصریح کرد: این سامانه در سراسر کشور راه اندازی 
و حدود 5۰ هزار واحد صنفی به این سامانه متصل 
شده است. وی یادآورشد: تطبق پیش بینی ها، هر 
فروشگاه روزانه در بازه ۲5 روزه، حدود ۲۰ تراکنش 
خواهد داشت و رییس جمهور بر اجرای کالا برگ 
بسیار تاکیددارد و به محض تامین منابع و اباغ، 

بستر برای اجرا فراهم است.

خبر

بانک مرکزی بــا افزایش 
نســبت ســپرده قانونی 
بانک های خاطی، توانست 
رشــد خلق پول بانک ها را 
از طریق کاهــش ضریب 
فزاینده نقدینگی کنترل کند. به گزارش تســنیم، 
بانک مرکزی در واکنش به درج برخی از مطالب از 
جمله "موتور های محرک رشد نقدینگی شناسایی 
شــد، ردپای پول تورم ساز" در رســانه ها به ارائه 

توضیحاتی پرداخت.
بانک مرکزی در این توضیحات اعام کرده است: در 
خصوص عملکرد دولت و بانک مرکزی در کنترل 
نقدینگی لازم به توضیح اســت، مســئله کنترل 
رشــد نقدینگی و تورم به عنوان یکی از مهم ترین 
اولویت های اقتصادی دولت و بانک مرکزی همواره 
مورد توجه بوده است. بررســی رشد نقدینگی در 
ماه های پایانی ســال ۱۴۰۱ حاکی از تداوم روند 
کاهشــی این متغیر همچون ماه های گذشته بوده 

است.
به طوریکه نرخ رشــد نقدینگــی از ۳۹.7 درصد 
در پایان بهمــن ماه ۱۴۰۰ طی یــک روند نزولی 
به ۳۲ درصــد در پایان بهمن مــاه ۱۴۰۱ کاهش 
یافته است. همچنین، بر اساس آمار های مقدماتی 
رشــد نقدینگی در پایان سال ۱۴۰۱ معادل ۳۱.۱ 
درصدی بوده است که کاهش قابل ماحظه رشد 
نقدینگی نسبت به دو سال گذشته )رشد نقدینگی 
در سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ به ترتیب معادل ۴۰.۶ 
و ۳۹ درصد بوده است( را نشان می دهد و حاکی از 
آن اســت که برنامه پولی تنظیم شده برای کنترل 
رشد نقدینگی برای ســال ۱۴۰۱ به صورت نسبی 

تحقق یافته است. 

ضمناً، باید توجه داشــت که تحقق برنامه پولی و 
کنترل رشد نقدینگی به عنوان مهم ترین متغیر در 
کنترل تورم در سال ۱۴۰۱، در شرایطی محقق شده 
است که اقتصاد کشور همچنان تحت شدیدترین 
تحریم های ظالمانــه و غیرقانونی قــرار دارد. در 
ســال جاری نیز برنامه های مربوط به کنترل تورم 
در چارچوب شعار ســال "مهار تورم و رشد تولید" 
با همکاری تمامی دســتگاه های ذیربط در دولت 

سیزدهم طراحی و در دست اجرا می باشد.
در رابطه با موارد مطرح شــده در زمینه ســبقت 
گرفتن رشد پایه پولی از رشد نقدینگی و تحولات 
بدهی بانک ها به بانک مرکزی و همچنین طرح این 
مطلب که "نرخ تورم در ماه های پیش رو ارقام بسیار 
بزرگی را به خود خواهد دید"، لازم به توضیح است 
که رشد پایه پولی در پایان بهمن ماه ۱۴۰۱ نسبت 
به پایان سال ۱۴۰۰ معادل ۳۳.۹ درصد رشد داشته 

که بدهی بانک ها به بانک مرکزی با سهمی معادل 
۳۲.7 واحد درصد، مهم ترین عامل رشد پایه پولی 
در دوره مذکور بوده اســت )در یادداشت روزنامه 
جهان صنعت سهم بدهی بانک ها به بانک مرکزی 
در رشــد پایه پولی )نقدینگی( رقم ۸۳ درصد ذکر 

شده است(. 
در رابطه با افزایش بدهی بانک ها به بانک مرکزی به 
عنوان عامل مهم رشد پایه پولی در ماه های پایانی 
سال گذشته لازم به اشاره اســت بانک مرکزی با 
اجرای سیاست کنترل مقداری ترازنامه با افزایش 
نسبت ســپرده قانونی بانک های خاطی )به عنوان 
جرایم نظارتی(، توانســت رشــد خلق پول توسط 
بانک ها را از طریق کاهش قابل توجه ضریب فزاینده 
نقدینگی کنترل نماید. در این میان برخی از بانک ها 
و موسسات اعتباری تخطی کننده نتوانستند بخشی 
از سپرده قانونی تعیین شده را در زمان مقرر تودیع 

نمایند که منجر به افزایش اضافه برداشــت آن ها 
از منابع بانک مرکزی گردیــد. از این رو ماحظه 
می شود که بخشی از افزایش بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی ناشــی از عدم توانایی تعدادی از بانک ها و 
موسسات اعتباری ناسالم در تودیع سپرده قانونی 
بوده که این امر بــه معنای تزریق پــول پرقدرت 
به اقتصاد و یا چاپ پول نمیباشــد. چراکه رشــد 
نقدینگی که نمایانگر مجموع خلق پول بانک ها و 
بانک مرکزی میباشد روند نزولی داشته و در پایان 
سال ۱۴۰۱ در سطح هدف تعیین شده بوده است. از 
اینرو طرح این مطلب که نرخ تورم در ماه های آتی به 
دلیل فزونی یافتن رشد پایه پولی از رشد نقدینگی، 
ارقام بالایی را خواهد داشت، صحیح نبوده و از روند 
اخیر کل های پولی نمی تــوان چنین موضوعی را 

نتیجه گیری کرد.
• در خصوص انتشار آمار تورم، باید خاطر نشان شود 
که مرکز آمار ایران تعویق در انتشار گزارش تورم را 
تغییر در سال پایه عنوان نموده است. لازم به ذکر 
است موضوع تغییر سال پایه از سال ۱۳۹5 به سال 
۱۴۰۰ یک موضوع کاماً فنی و علمی و با هدف به 
هنگام سازی ضرایب اهمیت اســت که بر اساس 
دستورالعمل های بین المللی آماری انجام می پذیرد 
و بانک مرکــزی نیز مانند مرکز آمــار بحث تغییر 
در سال پایه را در دســتور کار دارد، کما اینکه این 
موضوع همانطور که عنوان شد موضوعی مختص 
به دولت ها نیست و این تغییر در سال پایه چندین 
بار رخ داده )به عنوان مثال ســال های پایه ۱۳۳۸، 
 ،۱۳۸۳ ،۱۳7۶ ،۱۳۶۹ ،۱۳۶۱ ،۱۳5۳ ،۱۳۴۸
۱۳۹۰ و ۱۳۹5 سال های پایه آماری بوده اند که در 
حدوداً هفت دهه گذشته تغییر یافته اند( و به منظور 
دسترسی به آمار های با کیفیت و جامع که توسط 
نمونه گیری و تعمیم نتایج نمونه گیری به کل جامعه 

انجام می شود، امری ضروری است.

سهم 32 درصدی بدهی بانک ها از رشد پایه پولی

رشد خلق پول توسط بانک ها کنترل شد

افزایش تجارت غیرنفتی ایران و 
گروه بریکس 

مبادلات تجاری غیرنفتی ایران و اعضای گروه 
در ســال مالی ۲۳-۲۰۲۲ به ۳۸.۴۳ میلیارد 
دلار رسیده که به معنای افزایش ۱۴ درصدی 

نسبت به سال مالی گذشته است.
به گزارش گروه اقتصاد بین الملل خبرگزاری 
فارس، اویل پرایس به نقل از آمارهای گمرکی 
ایران نوشت، مبادلات تجاری غیرنفتی ایران 
و اعضای گــروه بریکس شــامل اقتصادهای 
نوظهــور برزیــل، روســیه، هنــد، چین و 
آفریقای جنوبی در ســال مالی ۲۰۲۲-۲۳ 
به ۳۸.۴۳ میلیارد دلار رســیده که به معنای 
 افزایش ۱۴ درصدی نســبت به ســال مالی 

گذشته است.
چین همچنان بزرگ ترین شــریک تجاری 
ایران در گروه بریکس اســت. حجم مبادلات 
دو کشور ۳۰.۳۲ میلیارد دلار بوده که افزایش 
۳7 درصدی را نشان می دهد.پس از آن، هند 
با ۴.۹۹ میلیارد دلار مبادلات تجاری با ایران 
و افزایش ۴7 درصــدی در حجم مبادلات در 

جایگاه دوم قرار دارد.
روسیه با ۲.۳۲ میلیارد دلار، برزیل با ۴۶۶.55 
میلیون دلار و آفریقای جنوبــی با ۳۲۲.۰۴ 
میلیون دلار در جایگاه های بعدی قرار دارند.

این گزارش درســت چند روز پــس از اینکه 
تهران اعام کرد مبادلات تجاری با کشورهای 
آفریقایی در ســال مالی ۲۳-۲۰۲۲ افزایش 
۲.۲۴ درصدی ثبت کرده و بــه ۱.۲ میلیارد 

دلار رسیده است، منتشر شد.
اویل پرایس در ادامه نوشــت، با وجود فشار 
حداکثری تحریم ها و فشــار واشنگتن برای 
توقیف بیشــتر نفتکش های ایران، جمهوری 
اسامی ایران توانسته است تا بر تحریم های 
یک جانبه فائق آید و ظرفیت  صنعتی خود را 

تقویت کند.
گروه بریکس در ماه های اخیر شاهد افزایش 
 »Global South« تمایــل کشــورهای
برای کنار گذاشــتن دلار آمریکا و سیســتم 
 »Global South« .مالی غرب بوده است
اصطاحی اســت که برای کشورها و مناطق 
آمریکای لاتین، آفریقا، آســیا و اقیانوسیه به 

کار برده می شود.
ایران بــه همراه 5 کشــور عربــی به صورت 
رسمی برای پیوستن به این اتحاد درخواست 
داده اند. وزرای کشــورهای عضو بریکس در 
هفته نخســت ماه ژوئن در نشســت سالانه 
این گروهف درخواست های عضویت در این 
گروه را بررســی خواهند کرد.سفیر آفریقای 
جنوبی ماه گذشــته به بلومبرگ گفت: »ما 
 هــر روز درخواســت هایی برای پیوســتن 

دریافت می کنیم.«
گروه بریکس انتظــار دارد از دولت های گروه 
هفت به لحاظ رشــد اقتصادی پیشی بگیرد. 
پیش بینی می شود، گروه هفت تا سال ۲۰۲۸ 
تنهــا ۲7.۸ درصد اقتصاد جهــان را به خود 
اختصاص دهد و بریکــس ۳5 درصد درصد 
اقتصاد جهــان را از آن خود کند.ســرگئی 
لاوروف، وزیــر خارجه روســیه در ماه ژانویه 
اعام کرد، گروه بریکــس برای ایجاد یک ارز 
مشترک در حال مذاکره هستند.رئیس جمهور 
برزیل نیز در ســیزدهم آوریل از کشورهای 
عضــو بریکس و کشــورهایی که بــه دنبال 
عضویت در این گروه هســتند، درخواســت 
 کــرد تــا جایگزیــن بــرای دلار در تجارت 

خارجی شان بیابند.

وزیر اقتصاد:
بورس حباب ندارد

وزیر امور اقتصادی و دارایی با رد فرضیه حبابی 
بودن رشد بورس در ابتدای سال ۱۴۰۲ گفت: 
بورس در ماه های اخیر رشد سریعی داشته و 
ممکن است در این مسیر توقف هایی داشته 
باشد، اما در نهایت به مسیر خود ادامه می دهد.
به گزارش ایسنا، سید احســان خاندوزی با 
تاکید بر اینکــه بورس حباب نــدارد، اظهار 
کرد: هیچ کدام از شــاخص های ریالی، ارزی 
و ســایر شــاخص های مدنظر برای تحلیل 
 بــازار، نگرانی دربــاره حبابی بــودن بورس 

را تائید نمی کند.
وی یادآور شد: بازار ســرمایه که رشد خیلی 
خوب و سریعی در ماه های اخیر داشته و ممکن 
است در این مسیر توقف هایی داشته باشد، اما 
دوباره به مسیر خود باز می گردد. وزیر اقتصاد 
گفت: از نظر کارشناسی اساساً فرضیه حبابی 
بودن رشد بورس در ابتدای سال ۱۴۰۲ کاما 

منتفی است.

اخبار
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رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغداران گفت: تخم 
مرغ گران نشده بلکه قیمت آن واقعی شده است تا 
تولید تداوم و استمرار داشته باشد. حمید کاشانی 
با بیان اینکه افزایش قیمت تخم مرغ بسیار ناچیز 
است، گفت: نسبت به حقوق ها، دستمزدها و مواد 
اولیه ای که سال گذشــته با افزایش قیمت همراه 
شــد، در تخم مرغ  تنها ۱۹ درصد افزایش قیمت 

داشتیم.
وی ادامه داد: در حقیقت نمی توانیم  بگوییم تخم 
مرغ گران شــده، بلکه می توان گفت قیمت تخم 

مرغ واقعی شده اســت تا تولید تداوم و استمرار 
داشته باشد.

رئیس هیأت مدیــره اتحادیه مرغــداران میهن 
افزود: قیمت تخم مرغ ســال گذشته تغییر نکرد. 
همچنین امسال حقوق و دســتمزد و تمام اقام 
مکمل و ریزمغذی هــا افزایش یافــت. از طرف 
دیگر چون نگــران مصــرف کننده نیــز بودیم 
تقریبا ۱۹ درصد تغییر قیمت را اعمال کردیم تا 
بتوانیم برای نیمه دوم سال که مصرف تخم مرغ 
افزایش می یابــد هم تداوم  و پایــداری در تولید 

 داشته باشــیم و هم مصرف کننده به راحتی این 
کالا را تامین کند.

وی تصریح کرد : با توجه به مسئولیتی که وزارت 
جهاد کشــاورزی به ما واگذار کــرده و همچنین 
تفاهم نامه ای که بــا اتحادیه میهن جهت تنظیم 
بازار و مدیریت تولید امضا کرده اند به این قیمت 

در هیات مدیره اتحادیه  رسیدیم.
کاشــانی عنوان کرد: قیمت مصوب هر کیلو تخم 
مرغ درب مرغداری  ۴7 هزار و ۳۰۰ تومان اعام 
شــده اســت، اما قیمتی که در حال حاضر درب 

مرغــداری خرید و فروش می شــود کمتر از این 
قیمت یعنی ۴۲ تا ۴۳ هزار تومان اســت. قیمت 
مصوب مصرف کننده نیــز 5۶ هزار تومان تعیین 
شده اما امروز در میادین و فروشگاه های زنجیره ای 
5۲ هزار و ۹۰۰ تومان است و ۱۰ درصد زیر قیمت 

تمام شده عرضه می شود.
وی در پایان گفت: امســال مشــکلی در تولید و 
تأمین تخم مرغ نخواهیم داشت. سال گذشته تخم 
مرغ صادر کردیم و امسال هم ۲ برابر سال گذشته 

تخم مرغ صادر می شود.

معاون بنیاد مســکن انقاب اســامی 
از تکمیــل 7۰ هــزار واحــد باقیمانده 
مسکن اقشــار کم درآمد از سال گذشته 
و احــداث 5۰ هــزار واحــد جدید طی 
 امســال در روســتاهای سراســر کشور 

خبر داد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، مجید 
جودی معاون بنیاد مسکن انقاب اسامی 
در خصوص مسکن اقشار کم درآمد، گفت: 
وام مسکن روستایی در سال جاری ۲۰۰ 
هزار واحد اســت. اقشــار کم درآمدی با 
استفاده از هم افزایی نهادهای حمایتی از 
جمله سازمان بهزیستی، کمیته امداد امام 
)ره( و حساب ۱۰۰ کمک باعوض دریافت 
می کنند. برآورد ما برای ســال جاری در 

روستاها برای اقشار کم درآمدی 5۰ هزار 
واحد است.

معاون بنیاد مسکن انقاب اسامی ادامه 
داد: واحدهایی که ســال گذشته شروع 
شــده و معادل 7۰ هزار واحد مسکونی 
در روســتاها بود امسال تکمیل و تحویل 

خواهد شد.
جودی افزود: در ســال گذشته 5۰ هزار 
واحد در همکاری با کمیته امداد امام )ره( 
و ۲۰ هزار واحد با بنیاد مستضفعان در سال 
گذشته برای تولید مسکن توافق شد که 
امسال در شهریورماه ۲۰ هزار واحد مورد 
توافق با بنیاد مستضعفان و تا پایان سال 5۰ 
هزار واحد در همکاری با سازمان بهزیستی 

تکمیل و تحویل متقاضیان خواهد شد.

عاوه بر ظرفیت هایی در زمینه خطوط ریلی، مبادلات تجاری، 
کشاورزی، نفت و خدمات مهندسی، کشور سوریه پس از جنگ 
داخلی یک بازار مناسب برای انبوه سازان ایرانی بود که در فاز اول 
بتوانند دست کم ۲۰۰ هزار واحد مسکونی در این کشور بسازند و 
این امیدواری ایجاد شده که با توسعه همکاری های اخیر این هدف 
محقق شود. توسعه روابط اقتصادی و تجاری با کشور سوریه که 
از شرکای استراتژیک جمهوری اسامی ایران محسوب می شود 
در دستور کار دولت سیزدهم قرار دارد. ظرفیت های متنوعی بین 
برای توسعه روابط بین ایران و سوریه شامل ایجاد خطوط ریلی، 
مبادلات تجاری، صنعت، کشــاورزی، نفت، گاز،   پتروشیمی، 
صدور تکنولوژی، خدمات مهندسی و ساختمان سازی وجود دارد 
که باید تقویت شود. در سفری که رییس جمهور کشورمان اواسط 
ماه جاری به سوریه داشت رایزنی هایی برای تقویت همکاری بین 
دو کشور صورت گرفت. سوریه عاوه بر آن که بازاری مناسب برای 
صادرات محصولات ایرانی محسوب می شود می تواند مسیری 

مناسب برای تکمیل کریدور شرق به غرب از طریق  ایران، عراق و 
 ـسوریه در صورت   ـبصره   ـشلمچه  سوریه باشد. راه آهن سرخص 
تکمیل شدن می تواند شرق آسیا را به غرب و اروپا متصل کند. 
خط آهن سرخس به زودی فعال و از غرب کشور خارج می شود. 
بنا به گفته ی مهرداد بذرپاش ـ وزیر راه و شهرسازی، توافقی با 
کشور سوریه انجام شده و مدیرعامل راه آهن در روزهای گذشته 
در خاک عراق توافق برای راه آهن شــلمچه - بصره را انجام داد 
که عملیات اجرایی آغاز شده اســت. هم اینک زمینی که باید 
عملیات مین روبی روی آن انجام می شد تحویل شده و به مراحل 
اجرا رفته ایم. درخصوص پروژه های ساختمان ســازی از حدود 
پنج ســال قبل زمزمه هایی مبنی بر صدور خدمات مهندسی 
و احداث ۲۰۰ هزار مســکن در سوریه توسط بخش خصوصی 
ایران شنیده شد اما به دلیل محدودیت هایی در مبادلات تجاری، 
 قوانین و مقررات بعضا دست و پاگیر، این هدف آن طور که باید 

و شاید محقق نشد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات با بیان اینکه شرکت مخابرات ایران 
به تعهدات خود در قبال بازنشستگان عمل نکرده است،  گفت: آدرس 
غلط برخی رســانه ها درباره مســئولیت وزارت ارتباطات دراین باره، 
درست نیست. »عیسی زارع پور« در حاشــیه جلسه هیأت دولت در 
جمع خبرنگاران درباره مشکات بازنشستگان شرکت مخابرات ایران 
گفت: سهامداران مخابرات و هیأت مدیره پیش از این تفاهم نامه ای را با 
وزارت ارتباطات امضا کردند که باید به این تعهد پایند باشند و آنچه به 

بازنشستگان شرکت مخابرات قول دادند، انجام دهند.
وی افزود: شــرکت مخابرات در اجرای تعهد خود مســئولیت دارد و 
مسئولان این شرکت به وزارت ارتباطات هم متعهد شدند که افزایش 
تعرفه سال گذشته را به موضوع بازنشســتگان اختصاص دهند ولی 
متأسفانه به تعهدات خود عمل نکردند. زارع پور با تأکید بر اینکه وزارت 
ارتباطات مسئول مشکل بازنشستگان شرکت مخابرات نیست، تأکید 
کرد: اینکه برخی از رسانه ها آدرس غلط می دهند و وزارت ارتباطات را 

در این زمینه مسئول می دانند، درست نیست.
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات درباره موج سواری رسانه های بیگانه 
برای رفع فیلتر پیام رسان های خارجی اظهار داشت: وزارت ارتباطات 
موظف به فراهم کردن ابزارهای لازم برای تسهیل ارتباطات مردم است 
و زمانی که یک پیام رسان خارجی با محدودیت مواجه می شود، باید 

زمینه جایگزینی پیام رسان های داخلی را فراهم کنیم.
زارع پور افزود: پیام رســان های داخلی از بلوغ قابــل قبولی برخوردار 
هستند و حدود ۴۰ میلیون کاربر در این پیام رسان ها فعالیت می کنند 

و روزبه روز کیفیت آنها بیشتر می شود؛ ضمن اینکه ده ها پلتفرم خارجی 
 imessage ،FaceTime ،Imo برای ارتباط با خارج از کشور نظیر
Discord، و دیگر پیام رســان های خارجی بــرای ارتباط با خارج از 
کشور وجود دارد. وی با بیان اینکه حداکثر ۱۰ درصد نیاز کشور برای 
ارتباطات با خارج از کشــور است،  یادآور شــد: ۹۰ درصد نیاز کشور 
داخلی است و پلتفرم های داخلی نیز اکنون توانایی میزبانی از مردم را 

در پلتفرم های تعیین شده را دارند.
وزیر ارتباطــات و فناوری اطاعــات درباره مشــکات اینترنتی در 
استان هایی نظیر سیستان و بلوچستان هم توضیح داد: در بین چند 
هزار روستای استان سیستان و بلوچستان فقط در ۱۴ روستا به دلیل 
بروز مشکل در خط انتقال اشکالاتی ایجاد شد که تا روز گذشته مشکل 
۱۰ روستا حل شد و در روزهای آینده مشکل ۴ روستای باقی مانده هم 
حل خواهد شد. زارع پور درباره اینکه آیا امسال بسته های اینترنتی با 
افزایش قیمت همراه خواهند بود، تصریح کرد: آخرین تعرفه بسته های 
اینترنتی مربوط به سال ۹۶ است و در دولت سیزدهم افزایش قیمت 
وجود نداشته است؛ از طرفی سال گذشته بسته های زیر قیمت حذف 

شد اما اپراتورها بسته های جدیدی معرفی نکردند.
وی ادامه داد: موضوع افزایش قیمت در حال بررســی است؛ چرا که 
به دلیل افزایش هزینه ها، دســتمزد، افزایش قیمت دلار و تجهیزات، 
پیشــنهادهایی را اپراتورهــای مطرح کردنــد که در صــورت نیاز 
اطاع رسانی لازم دراین باره انجام خواهد شد. زارع پور ادامه داد: البته 
هدف این است که به مردم فشاری وارد نشود ولی اپراتورها هم برای 

افزایش کیفیت خدمات، باید ســرمایه گذاری لازم را دراین باره انجام 
دهند.

وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات در پاســخ به این سؤال که آیا همه 
ســازمان ها و وزارتخانه ها به پنجره واحد الکترونیک متصل شده اند 
یا خیر، گفت: حدود ۹۶ درصد ســازمان ها به پنجــره واحد خدمات 
دولت متصل شدند و امیدواریم ادارات وسازمان های باقی مانده هم با 
مساعدت و مطالبه گری رسانه ها به این پنجره متصل شوند. وی درباره 
سازمان هایی که به این پنجره ها متصل نشدند، توضیح داد: دانشگاه 
علوم پزشکی، دانشــگاه آزاد، بخش هایی از وزارت جهاد کشاورزی، 
سازمان هدفمندی یارانه ها به پنجره واحد وصل نشده بودند که در حال 

انجام مقدمات لازم برای پیوستن به این پنجره هستند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات با اشاره به لایحه بودجه ۱۴۰۲ که به 
موضوع پنجره واحد خدمات دولت هم پرداخته است، گفت: در قانون 
بودجه این تکلیف بار دیگر آمده است و همه دستگاه ها مکلف به حضور 
در پنجره واحد و ارائه خدمات به میزان ۱۰۰ درصد شدند.وی تأکید 
کرد: بیش از ۳ هزار خدمت برای مردم عزیز از طریق پنجره واحد فراهم 
است و امیدواریم هر ۶ هزار خدمت تعریف شده را بر اساس پنجره واحد 

به سرانجام برسانیم.
زارع پور خاطرنشــان کرد: برای ثبت نام متولدین ۱۴۰۱ در خصوص 
دریافت تسهیات جدیدی که دولت در طرح جامع پیش بینی کرده 
بود، چند میلیون نفر مراجعه کردند. همچنین ثبت نام کتب درسی هم 

از طریق همین پنجره واحد خدمات اعمال شد.

عرضه تخم  مرغ ۱۰ درصد زیر قیمت مصوب

سوریه، بازار ساخت ۲۰۰ هزار مسکن برای سازندگان ایرانیتکمیل ۱۲۰ هزار واحد مسکونی اقشار کم درآمد 

شرکت مخابرات به تعهدش در قبال بازنشستگان عمل نکرده است

فعالیت ۴۰ میلیون کاربر در پیام رسان های داخلی 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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رئيس اتحاديه ســازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهران با اشاره به نوسان قيمت طلا و سکه 
در روز هاي گذشته، گفت: نوسان ۲ تا ۵ درصدي 
در اين بازار طبيعي اســت و خريــداران منتظر 
کاهش يا افزايش شديد قيمت در اين بازار نباشند

نادر بذرافشــان، رئيــس اتحاديه ســازندگان و 
فروشــندگان طلا و جواهر تهــران در خصوص 
نوسان قيمت اين کالا در روزهاي گذشته اظهار 
کرد: نوســان ۲ تا ۵ درصدي قيمت طلا و سکه 

همواره يکي از ويژگي هاي بازار طلاست.

به گفته وي قيمــت هر گرم طــلاي ۱۸ عيار از 
ابتداي سال تاکنون از ۲ ميليون و ۵۷۰ هزارتومان 
تا ۲ ميليــون و ۶۷۰ هزارتومان و قيمت ســکه 
طرح جديد از ۳۱ ميليون تومــان تا ۳۳ ميليون 
تومان در نوسان بوده اســت. بذرافشان در ادامه 
افزود: به نظر مي رســد بازار ديگر روند کاهشي 
يا افزايشي شديد نداشته باشــد، زيرا نوسان ۲ تا 
 ۵ درصــدي را در يک ماه و نيم گذشــته تجربه 

کرده است.
به گفته رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان 

طلا و جواهر تهران نوسان قيمت ارز، کاهش تقاضا 
و نوسان قيمت اونس طلا از دلايل افت يا افزايش 

قيمت طلا در روزهاي گذشته بوده است.
وي همچنين با تاکيد بر اينکه احتمال نوســان 
شديد بازار طلا در روزهاي پيشرو کم است، گفت: 
با توجه به اينکه بازار طلا از ابتداي ســال با ثبات 
نسبي خوبي همراه بوده، به مردم پيشنهاد ميکنيم 
که اگر قصد خريد طلا و سکه دارند خريد خود را 
با خيال راحت انجام دهند و منتظر کاهش قيمت 

بيشتر اين کالا نباشند

اسامی خودرو هايی که قرار است در مرحله جديد 
)مرحله دوم( از سوی خودروســازان در سامانه 
يکپارچه عرضه شــود، مشخص شــدند. دومين 
طرح يکپارچه عرضه برمبنای فرآيند نوبت دهی 
برای محصولات خودروســازان داخلی از امروز 
چهارشنبه مورخ ۲۰/۰۲/۱۴۰۲ آغاز و متقاضيان 
تا پايان روز جمعــه ۲۹/۰۲/۱۴۰۲ فرصت دارند 
نســبت به ايجاد حســاب وکالتی در بانک های 

اعلامی در سامانه، اقدام کنند.
شــايان ذکر اســت محصولات ارائه شده توسط 

شرکت های خودروساز از تاريخ ۲۰/۰۲/۱۴۰۲ در 
سامانه قابل مشاهده است. صرفاً متقاضيان واجد 
شرايط که اطلاعات آن ها ازسوی بانک ارسال شده 
اســت، می توانند از روز سه شنبه ۰۳/۰۳/۱۴۰۲ 
تا جمعه ۱۰/۰۳/۱۴۰۲ نســبت به ثبت نام اوليه 
به منظور تشــکيل ليســت نوبت دهی )ليست 
https:// انتظار( برای خودروی مدنظر، در سامانه

www.esalecar.ir اقدام کنند.
ليســت خودرو ها به شرح ذيل اســت: کوييک 
مدل GX، کوييک اتوماتيک، ساينا S اتوماتيک، 

کوييک R مدل GX، شــاهين اتوماتيک، ساينا 
مدل GX، ســاينا S ،ســاينا مدل GX، آريزو ۶، 
پرو آريزو ۸، پرو X۵۵، پــرو X۲۲، پرو اتوماتيک 
 ،SX۵ پرو دنــده ای، آريزو ۵، توربــو فردا ،X۲۲
فردا T۵ ســوبا، M۴ جک، S۳ جــک J۴، جک 
J۷ امــکان ثبت نام هرمتقاضی کــه پيش از اين 
در ليســت نوبت دهی طرح اول سامانه يکپارچه 
و خودرو های وارداتی قرارگرفته اند، وجود ندارد 
مگر آنکه انصراف خود را تا تاريخ ۲۰/۰۲/۱۴۰۲ 

در سامانه های مربوطه ثبت کند.

رئيس صنف جايگاهداران کشور گفت: در قياس با 
قبل از اجرای طرح کاهش و ساماندهی کارت سوخت 
آزاد جايگاه ها، استفاده مردم از کارت سوخت شخصی 
برای دريافت بنزين آزاد ۸ برابر شد که لازم است از 

همکاری مردم و پرسنل جايگاه  ها تشکر کنيم.
اسدالله قلی زاده با اشــاره به آخرين وضعيت اجرای 
طرح ساماندهی کارت سوخت جايگاه ها عنوان کرد: 
به نســبت قبل از اجرای طرح کاهش و ساماندهی 
کارت آزاد جايگاه ها، استفاده مردم از کارت سوخت 

شــخصی برای دريافت بنزين آزاد ۸ برابر شــد که 
صميمانه از همکاری مردم و پرسنل جايگاه  ها تشکر 
می کنم. وی گفت: خوشــبختانه مشکلات مربوط 
به طرح کاهــش کارت آزاد جايگاه ها هر روز کاهش 
پيدا کرده و با همدلی مردم و پرســنل شرايط بهتر 
شده است و پيش بينی ما در خصوص روند صعودی 
استفاده از کارت ســوخت شخصی به وقوع پيوسته 
اســت. قلی زاده افزود: همچنان به ازای هر سکو در 
جايگاه ها يک کارت سوخت آزاد وجود دارد و البته 

در استان های مرزی الگوهای بومی در حال اجراست 
که اميدواريم افرادی که کارت سوخت شخصی دارند 
برای سوختگيری بنزين آزاد هم از کارت خودشان 
استفاده کنند تا معطلی های احتمالی و صف ها کمتر 
شــود، با اينکه در اتخاذ اين تصميم نقشی نداشتيم 
ولی نهايت تلاش خود را برای اينکه مردم با مشکل 
مواجه نشــوند انجام می دهيم و با تثبيت شــرايط 
محاسن زيادی متصور است که به نفع کشور و مردم 

خواهد بود.

سرپرســت معاونت فنی شــرکت ملی پست گفت: 
اخيراً توافقی با ســتاد کالای قاچاق صورت گرفت و 
بخش نامه ای مطرح شد مبنی بر اينکه توقف در مسير 
کاميون های پستی صورت نگيرد تا ساير شهروندانی 
که محصولاتی دارند، در توقف  اين سلسله خدمات با 

چالش مواجه نشوند.
در پيگيری مشکل توقف و تخليه کاميون های پستی 
به دليل ظن عوامل انتظامی به قاچاق کالا، اعلام شد 
که مقرر شده با مجوز ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
کشور نهادهای نظارتی از توقيف و تخليه کاميون پستی 

خودداری کنند.

در همين راستا »محمد احمدی«، سرپرست معاونت 
فنی شرکت ملی پست، در پاسخ به خبرنگار تسنيم 
پيرامون موضوع توقيف کاميون های پســت توسط 
ايست های بازرسی قاچاق کالا، اظهار داشت: با توجه به 
اين که ارتباط خيلی تنگاتنگی در اين ميان برقرار است 
و ما عضو ستاد کالای قاچاق و حوزه نظارتی هستيم، اما 
مسئله ای که وجود دارد در استان های مرزی اين است 
که کالاهايی که در بازارهای مربوطه به تعبيری دارد به 
فروش می رسد، در آن  مکان کالای قاچاق محسوب 
نمی شود و همچنين ارسال مســافری هم به عنوان 
قاچاق محسوب نمی شــود ولی بدين شکل است که 

اگر جريان تجاری ايجاد شود، می تواند به عنوان کالای 
قاچاق تلقی شود.

وی گفت: اين موضوع برای موقعيت هايی که فروشگاه 
های تجارت الکترونيک در آن نقشی بر عهده دارند، 
مصداقی است که چالش بوجود آمده را مطرح می کند.

وی افزود: در حوزه مسائل مربوط به تجارت الکترونيک 
هم ما علاقه مند هستيم که مثل بقيه فروشگاه های 
سنتی که موجود هســتند، بتوانيم با توجه به اينکه 
موضوع فروش از يک فرستنده به گيرندگان متفاوت 
وجود دارد، حداکثر تلاشمان را برای توسعه تجارت 

الکترونيک انجام دهيم.

طبق گزارش ها ۳۵۰۰ شرکت تعاونی گردشگردی 
و صنايع دستی با اشتغالزايی ۲۹ هزار نفر در کشور در 
حال فعاليت هستند. همه ساله گردشگران بسياری 
به نقاط مختلف جهان سفر می کنند که از محل آن 
ميليون ها فرصت شغلی به وجود می آيد و در کنار 
ارزآوری سرمايه گذاری های متعدد در حوزه های 
اقتصاد و گردشگری ملی و محلی صورت می پذيرد.

دولت هــا در راســتای بهره منــدی از مزيت های 
گردشگری سياست ها و برنامه ريزی های مختلفی 
را در دســتور کار قرار می دهند تا علاوه بر معرفی 
جاذبه های گردشگری از ظرفيت اين صنعت عظيم 

در جهت اشتغالزايی و ارزآوری استفاده کنند.
در اين بيــن نقش تعاونی ها به عنــوان بنگاه های 
زودبــازده و کارآمــد در حوزه صنايع دســتی و 
گردشــگری می تواند مفيــد و مثمرثمر باشــد. 
تعاونی های گردشگری و صنايع دستی با توجه به 
کارکردها و مزيت هــای خاص خود ضمن کاهش 
هزينه ها و عرضــه بهينه خدمات گردشــگری و 
محصولات و صنايع دســتی، به خلق فرصت های 
شغلی، بازاريابی و رونق کسب و کار کمک می کنند.

در همين راســتا تقويت تعاونی های گردشگری و 
صنايع دستی در دستور کار وزارت تعاون قرار گرفته 
و به همين منظور تفاهم نامه مشــترک همکاری 
ميان معاونت تعاون وزارت کار و معاونت گردشگری 

وزارت ميراث فرهنگی، گردشگری و صنايع دستی 
به امضا رسيده است. اين تفاهم نامه اهدافی همچون 
اولويت دهی به تعاونی ها در پروژه های گردشگری، 
تسهيل حضور تعاونی ها در نمايشگاه های داخلی 
و خارجی مرتبط با گردشــگری، و اعزام و پذيرش 
هيئت های تجاری و بازرگانی و حمايت ويژه از بخش 
تعاون، افزايش خدمات مرتبط با گردشــگری در 
بخش تعاون، توسعه صنعت گردشگری با بهره گيری 
از ظرفيت تعاونی ها و کمک به توسعه کسب وکارها و 

اشتغال پايدار در اين بخش را دنبال می کند.
هم اکنون بيــش از ۴۰۰۰ بوم گردی در کشــور 
فعال است که می تواند بستر توسعه مجموعه های 
گردشگری در قالب تعاونی ها باشد. مهدی مسکنی 
- معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
از اقتصاد گردشگری به عنوان يکی از مظاهر تجلی 
اقتصاد مردمی و مشارکت  محور نام برده و معتقد 
است: ناتوانی ســازمان ها و شرکت های خصوصی 
و دولتی در پاســخگويی کامل به نيازهای صنعت 
گردشگری به عنوان بخشی تاثيرگذار بر فرهنگ 
و اقتصاد جامعه، نقش تعاونی هــا را در اين حوزه 

پررنگ تر می کند.
وی گردشــگری و الگوی تعــاون را دارای رابطه 
مفهومی و بنيادی مستقيم دانســته و تاکيد دارد 
که توسعه و تقويت تعاونی های گردشگری و صنايع 

دستی موجب افزايش اشــتغال زنان و روستاييان 
می شود. 

معاون وزير کار درعين حال از آمار جديد تعاونی های 
گردشگری و صنايع دستی پرده برداشته و می گويد: 
تا پايان ســال گذشــته نزديک به ۳۵۰۰ تعاونی 
گردشگردی و صنايع دستی با عضويت بيش از ۲۶ 
هزار نفر و  اشــتغال زايی ۲۰ هزار نفری در کشور 
فعاليت دارند که از اين تعداد ۱۶۵۰ تعاونی به حوزه 
گردشگری و ۱۸۵۰ تعاونی به حوزه صنايع دستی 

تعلق دارند.
در حال حاضر عمده تعاونی های حوزه گردشگری 
در مناطق روستايی هستند و بيش از ۶۰ درصد اين 
تعاونی ها توســط زنان اداره می شود. بهره گيری از 
ظرفيت بالای تعاونی های گردشگری ضمن فراهم 
کردن بستر اشتغال پايدار و فراگير، موجب امنيت 

شغلی و کسب درآمد خانوارها می شود.
در حال حاضر بسياری از کارشناسان تاکيد دارند 
که توسعه تعاونی های گردشگری و بوم گردی در 
روستاها موجب رونق اشــتغال نيروهای بومی و 
فروش صنايع محلی می شود و از مهاجرت گسترده 
ساکنين روستا به شهرها جلوگيری می کند. به زعم  
آنها با راه اندازی و تاسيس تعاونی های گردشگری 
مسافرت رونق می گيرد و ســفر به سبد خانوارها 

برمی گردد.

معــاون بهره بــرداری و 
ديســپاچينگ شــرکت 
توزيع برق تهــران بزرگ 
گفت: صنعت بــرق برای 
گــذر از پيک تابســتان 
آمادگی کامل دارد و در همين راســتا ۱۴۲ برنامه 

مختص شهر تهران پيش بينی شده است.
عليرضا رضايی با بيان اينکــه قطعی های برق رخ 
داده در شــبکه های برق سه مدل اســت، اظهار 
کــرد: برخی از ايــن موارد بــا برنامه و بــه دليل 
سرويس و خدمات فنی  هستند که در شبکه اتفاق 

می افتد، اين دســته از قطعی های برق مربوط به 
ســرويس خطــوط و پســت های برق بــا هدف 
افزايش کيفيت برق رســانی به مشــترکان است، 
به عنوان مثــال در تهران بيش از ۱۸ هزار پســت 
 برق داريم که بايد به صورت ســاليانه ســرويس

 و بهسازی شوند.
وی با بيــان اينکه قســمتی از قطعــی هايی برق 
که ممکن اســت مــردم گاهی مشــاهده کنند 
مربــوط به ســرويس های دوره ای اســت که بايد 
انجام  شــود و در اين مورد از قبل اطلاع رســانی 
به مشــترکان محدوده تعميرات انجام می شــود 
گفت: بخش ديگــری از اين موارد نيــز مربوط به 
اتفاقــات و حوادثــی اســت که ممکن اســت در 

 شــبکه رخ بدهد و در همه جای دنيــا اين امری 
طبيعی است.

قطع برق ناشی از حوادث در کوتاه ترین 
زمان رسیدگی و مرتفع می شوند

معاون بهره برداری و ديســپاچينگ شرکت توزيع 
برق تهران بزرگ افــزود: در تهــران حدود چهار 
ميليون و ۵۰۰ هزار مشــترک برق داريم با توجه 
به تعداد بالای مشــترکان و همچنين گستردگی 
تجهيزات و طول شــبکه کاملا طبيعی اســت که 
در طول ماه شــاهد وقوع حوادثی باشيم که منجر 
به قطع موقتی برق برای برخی از مشترکان شود. 
در حال حاضر با توجه به اســتفاده از سامانه های 

هوشــمند و خودروهای عملياتی مجهز و راهبری 
عمليات بر اساس ســامانه های مبتنی بر اطلاعات 
مکانی شاهد آن هستيم که حوادث و مشکلات فنی 
رخ داده در سطح شــبکه برق شهر تهران در کوتاه 
ترين زمان ممکن برطرف می شــود و اين فرآيند 
افزايش قابل ملاحظه رضايت مشترکان را به همراه 

داشته است.
رضايی با بيان اينکه همچنين استفاده از تجهيزات 
اتوماسيون در پســت های توزيع برق شهر تهران 
منجر به آن شده است که در بسياری از موارد پيش 
از رفع کامل مشــکل فنی پيش آمده بتوانيم برق 
مشترکان را با اجرای مانورهای فنی به صورت موقت 
از مسيرهای جايگزين تامين کنيم که اين روند نيز 

در کاهش زمان قطع برق ناشی از حوادث نقش قابل 
ملاحظه ای داشته است، تصريح کرد : شاخصی که 
در اين حوزه در تهران وجود دارد در مقايسه با کل 
کشور شاخص پايينی است و از اين نظر با کشورهای 

پيشرفته برابری می کنيم.
وی با تاکيد بر اينکه نوع ســوم قطع برق ديگر که 
عمدتا در سال ۱۴۰۰ شاهد آن بوديم، خاموشی های 
ناشی از عدم تعادل بين عرضه و تقاضای انرژی در 
بازه های زمانی خاصی از ســال است، تصريح کرد: 
خوشــبختانه شــاهد آن بوديم که با اتخاذ تدابير 
مناسب و همراهی شايسته مردم در سال گذشته 
هيچ گونــه محدوديتی در تامين برق مشــترکان 
وجود نداشت و امسال نيز اميدواريم با برنامه ريزی 
های انجام شــده و تداوم همراهی مردم هيچ گونه 
محدوديتی در تامين انرژی مورد نياز مشــترکان 

به وجود نيايد.

از ســال ۱۴۰۱ هیچ مشکلی برای تامین 
برق مشترکان نداشته ایم

معاون بهره برداری و ديســپاچينگ شرکت توزيع 
برق تهران بزرگ با بيان اينکه از سال ۱۴۰۱ تا کنون 
هيچ مشــکلی در تامين برق مورد نياز مشترکان 
به وجود نيامده است و مشــترکان خانگی و ديگر 
مشــترکان انرژی کامل را دريافــت کردند گفت: 
قطع پيام رسان های داخلی در چند روز اخير نيز در 

محدوده شهر تهران نبوده است.
رضايی افزود: عليرغم همه اقدامات انجام شــده، 
همواره مشترکان حســاس و پراهميت مطابق با 
دستورالعمل های پدافند غيرعامل موظفند مجهز 
به مولدهای اضطراری باشــند تا در صورت وقوع 
هرگونه حادثه احتمالی خللی در ارائه خدمات آنان 
به وجود نيايد. وی در خصوص قطع پيام رسان های 
داخلی در هفته گذشته گفت: باتوجه به اينکه اين 
مورد در محدوده شهر تهران و شرکت توزيع نيروی 
برق تهران بزرگ نبود اطلاعات دقيقی در مورد آن 
در اختيار ما نيست اما احتمالا مشکل فنی داخلی 

بوده است.
معاون بهره برداری و ديسپاچينگ شرکت توزيع برق 
تهران بزرگ با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای 
گذر از فصل تابستان، گفت: پيک بار شبکه های برق 
در تابستان اتفاق می افتد و سامانه های سرمايشی بار 
زيادی را به شبکه تحميل می کنند، بحث برق يک 
زنجيره است که از توليد و شبکه های انتقال شروع 

می شود و قسمت آخر شبکه های توزيع برق هستند. 
رضايی با بيان اينکه هر اتفاقی در زنجيره های قبلی 
بيفتد در انتهای کار نمی توان خدمات مناســبی را 
ارائه کرد، اظهار کرد: از ابتدای مهرماه برنامه های 

آمادگی گذر از تابستان آغاز شده است.

تدوین ۱۴۲ برنامه برای گذر از پیک
وی با بيان اينکه برای شــهر تهران از سال گذشته 
طبق تدابيری کــه انجام شــد، ۱۴۲ برنامه آماده 
کرديم که تابستان امسال را به بهترين نحو ممکن 
پشت ســر بگذاريم، گفت: اين برنامه ها جنبه های 
مختلف دارد، جنبه فنی شــامل سرويس خطوط 
توزيع و پست است که از ابتدای مهرماه آغاز کرديم 
که تا پايان خرداد ماه يعنی قبــل از پيک بار ادامه 
خواهد يافت. معاون بهره برداری و ديســپاچينگ 
شــرکت توزيع برق تهــران بزرگ با بيــان اينکه 
ظرفيت های جديدی به شبکه در حال اضافه شدن 
اســت که به صورت هفتگی پايش می شود و تمام 
سعی ما اين است که قبل از شروع خرداد ماه وارد 
شبکه شود، گفت: کابل های فرســوده بايد بهينه 
سازی شوند که اين کار در حال انجام بوده همچنين 
يکســری اقدامات مربوط به همــراه کردن بخش 

اداری و خانگی برای مديريت مصرف است.

مشکلی برای تامین برق خطوط جدید 
مترو نیست

معاون بهره برداری و ديســپاچينگ شرکت توزيع 
برق تهران بزرگ با اشــاره به ساز و کارهای درنظر 
گرفته شــده برای تامين برق خطوط جديد مترو، 
گفت: بحــث خدمات عمومی در شــهر تهران جز 
اولويت های تامين برق بوده، نه بــرای مترو بلکه 
برای همه مشترکان که تقاضای برق در شهر تهران 
داشته باشند هيچ محدوديتی برای فروش انشعاب 
وجود ندارد اما مترو جــز اولويت های صنعت برق 
اســت و تمام تلاش صنعت برق ايــن خواهد بود 
 که خدمات عمومی برق رســانی بدون وقفه ادامه 

داشته باشد.
به گفته رضايی شرکت مترو جز مشترکان عمده به 
حساب می آيند و ميزان برقی که خريداری می کنند 
حجم بالايــی دارد به همين دليل جز مشــتريان 
شرکت توزيع به حســاب نمی آيند و مستقيما با 
برق های منطقه ای قرارداد می بندند و قطعا در اين 

بخش نيز مشکلی وجود ندارد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

آمادگی صنعت برق برای گذر از پیک تابستان 

تهرانامسالخاموشنمیشود

استفاده از کارت سوخت شخصی در کلانشهرها ۸ برابر شد

کامیون های پست در ایست های بازرسی متوقف نمی شوند

اشتغال ۲۰ هزار نفری تعاونی های گردشگری و صنایع دستی

اسامی خودرو های طرح یکپارچه مشخص شدندنوسان ۲ تا ۵ درصدي بازار طلا طبیعي است

عضو کميسيون عمران مجلس با بيان"آمار شناسايی ۶۵ هزار 
خانه خالی در پرديس قابل اســتناد نيست"گفت:شناسايی 
ميدانی اين خانه ها نشــان می دهد ســامانه املاک و اسکان 
به خوبی کار نمی کند. اقبال شــاکری با اشــاره بــه اظهارات 
مديرکل ســابق راه و شهرسازی اســتان تهران در خصوص 
شناسايی ۶۵ هزار واحد مسکونی خالی در شهر پرديس اظهار 
کرد:  با توجه به اينکه سامانه املاک اسکان هنوز تکميل نشده 

به اين آمار و ارقام ها نمی توان استناد کرد.

وی  افزود: خانه های خالی، خانه هايی است که پايانکار آنها از 
شهرداری اخذ شده و آماده بهره برداری بوده اما خالی مانده اند. 
اين واحدها در برخی موارد به دليل مشــکلات حقوقی و عدم 
اتمام قرارداد پيمانکار انبوه ســازان با وزارت راه و شهرسازی و 
وجود مطالبات وزارت نيرو  خانه هــا خالی مانده اند و با توجه 
به اينکه خاصيت منفعت طلبانه نداشته شامل خانه های خالی 
نمی شوند. وی بيان کرد:  در پرديس و شهرهای مانند آن ممکن 
است به دليل نبود زيرســاخت کافی و ساير مشکلات واحدها 

بلاتکليف و بدون سکنه رها شــده باشند که در اين موارد بايد 
اشکالات هر چه سری تر برطرف و واحدها تحويل شود.

شاکری اضافه کرد: شناســايی ميدانی خانه های خالی نشان 
می دهد سامانه املاک و اسکان به خوبی کار نمی کند. در طرح 
ساماندهی اجاره املاک مســکونی که هفته آينده در صحن 
بررسی می شود، کاملا به آن اشاره کرده و مواردی برای بهبود 

وضعيت آن پيش بينی شده است.
عضو کميسيون عمران مجلس شورای اســلامی تاکيد کرد:  

معتقدم شهرداری ها نيز بايد در رصد خانه های خالی همکاری 
کنند و در صورت شناسايی و معرفی خانه های خالی از سکنه 
به وزارت راه از عوارض آنها اســتفاده کنند تا هرچه سريع تر 
خانه ها هدف شناسايی و به چرخه بازار برگردند و در عرضه و 
تقاضا نيز تعادل ايجاد شود. خليل محبت خواه مديرکل سابق 
راه و شهرسازی استان تهران اوايل ماه جاری از شناسايی ۶۵ 
هزار خانه خالی در پرديس، ۴۵ هزار خانــه خالی در منطقه 
۲۲ تهران و ۱۰ هزار خانه خالی در املاک ادارات و ارگان های 

دولتی در سطح شــهر تهران و شــهرهای پايتخت خبر داده 
بواد. وی با بيان اين که با عرضه اين واحدها از ۱۵ ارديبهشــت 
ماه وارد فاز عملياتی کنترل اجاره بهای مســکن خواهيم شد، 
افزود:  ۲ قانون ماليات بر خانه های خالی، ماليات بر خانه های 
لوکس سال گذشــته مصوب شــده و لازم الاجراست. در اين 
راستا سازمان مالياتی کشور بايد با قدرت عمل کند تا بتوانيم 
با يک سياستگذاری و عمل تجميعی بازار اجاره بهای مسکن 

را کنترل کنيم.

آمار ۶۵ هزار خانه خالی در پردیس قابل استناد نیست

سامانه املاک و اسکان به خوبی کار نمی کند
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صدور بيش از ۱۷0 مجوز رويداد اســتارتاپی در 
دانشگاه علمی كاربردی

معاون پژوهش و فناوری دانشــگاه جامع علمی کاربردی در حاشیه ابلاغ 
فرآیند جدید برگزاری رویدادهای اســتارتاپی این دانشگاه، گفت: سال 

گذشته بیش از ۱۷۰ مجوز رویداد استارتاپی صادر شد.
علی صدر با اعلام این خبر افزود: باتوجه به سیاست های راهبردی دانشگاه 
جامع علمی کاربــردی در حوزه نــوآوری و فناوری، توجــه به برگزاری 
رویدادهای مسئله محور به عنوان یکی از ساز و کارهای موثر ارتباط دانشگاه 

با صنعت و جامعه و اثرگذاری در این زیست بوم مورد نظر است.
معاون پژوهش و فناوری دانشگاه جامع علمی کاربردی بیان کرد: به طور 
متوسط سالانه قریب به ۱۵۰ رویداد استارتاپی تخصصی در سطح مراکز 
آموزش علمی کاربردی برگزار می شود که به عنوان یکی از درگاه های ورود 

به مراکز رشد و نوآوری تلقی می شوند.
وی تصریح کرد: در دســتورالعمل جدید برگزاری رویدادهای استارتاپی، 
به اســتفاده حداکثری از ظرفیت فناوران برای حل مسائل و پاسخگویی 
به رفع نیازها، مشــکلات و توجه بــه فرصت های بالقوه اســتانی و ملی 
توجه شده است. همچنین اســتفاده از ظرفیت های فراملی در برگزاری 
 رویدادهای استارتاپی بین المللی و توسعه اشتغال از مسیر نوآوری و فناوری 

مورد نظر است.
صــدر گفــت: امیــد اســت بــا همــکاری ویــژه واحدهای اســتانی 
دانشــگاه و مراکــز آمــوزش علمــی کاربردی شــاهد ارتقای ســطح 
کیفی رویدادهای اســتارتاپی و توســعه فضــای نوآفرینی در ســطح 
 دانشــگاه باشــیم و بتوانیم در جهــت اشــتغال مولــد و نوآورانه گامی 

مؤثر برداریم.

توافق ۳ میلیارد دلاری برای فروش تجهیزات پیشرفته ایرانی منعقد شد 
اعطای بسته های ويژه به شركت های نوپا

معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهوری گفت: 
طی هفته های آینده بســته حمایتی که برای شــرکت های دانش بنیان 
نوپا تدوین شــده اجرایی مــی شــود. روح الله دهقانــی فیروزآبادی در 
مراســم افتتاحیه رویداد اینوتکس ۲۰۲۳ عنوان کرد: بعد از ۱۲ ســال، 
تجربه ها و موج های زیادی را کســب کردیم. طی ایــن مدت، توجه ویژه 
ای به اکوسیستم فناوری و نوآوری کشــور شده است و درخت زیست بوم 
 فناوری و نوآوری، بسیار بزرگ شده و بسیاری از مشکلات گذشته را پشت 

سرگذاشته است.
معاون علمی افزود: امروز باید نهال های کوچک که اکنون به شرکت های 
بزرگ تبدیل شــده اند مورد حمایت ویژه قرار بگیرنــد. وی با بیان اینکه 
مبنای حمایت از شــرکت ها باید قانون جهش تولید دانش بنیان باشــد، 
خاطر نشــان کرد: قانــون جهش تولیــد دانش بنیان یک ابــزار مترقی 
برای شــکل گرفتن اقتصاد دانش بنیان در کشور اســت. دهقانی گفت: 
 امیدواریم هر روز سهم شرکت ها از تولید ناخالص ملی افزایش یابد و به ۱ 

درصد GDP برسد.
وی با بیان اینکه بر اساس قانون جهش، فرصت ســازی در دو حوزه برای 
بازارهای داخلی و خارجی ایجاد شده اســت، گفت: بناست که برای زنده 
ماندن زیست بوم در حوزه های مختلف از فناوری های نرم، اقتصاد، انرژی، 
معدن، امنیت غذایی و… بازار سازی کنیم. دهقانی گفت: در سال گذشته 
موافقتنامه ۳ میلیــارد دلاری برای فروش تجهیزات پیشــرفته فناورانه 

منعقد شد.
به گفته وی، همچنین طی هفته های آینده بســته حمایتی ویژه ای برای 
شرکت های دانش بنیان نوپایی که قرار است به تازگی شکل بگیرند، اجرایی 
می شــود. وی افزود: پیش بینی می شود امسال نســبت به سال گذشته 
 ۱۹تا ۲۰ درصد رشد ســرمایه گذاری در شــرکتها در حاشیه اینوتکس 

بیشتر شود.
وی با بیان اینکه پیش بینی می کنیم صد هزارن نفر از این  نمایشگاه بازدید 
داشته باشند، گفت: امیدواریم در این فرصت مناسب دانشگاهیان، اساتید و 
دانشجویان از این فرصت بهره برداری کنند. وی در خصوص بسته حمایتی 
شرکت های نوپا گفت:جزئیات اعلام حمایت از نوپاها در وقت دیگری اعلام 

می شود.
دهقانی فیروزآبادی با اشاره به کلیات این بسته حمایتی گفت: کلیات این 
بســته ویژه به طور اختصاصی برای نوپاها در حال آماده سازی است و اگر 
مجموعه دانشی و تخصصی علاقمند باشد در کنار یکدیگر قرار گیرند این 

شرکت ها مانع جدی برای فعالیت نخواهند داشت.
وی تاکید کرد: بیمه، مالیات و ســرمایه گذاری از جمله مواردی اســت 
که برای دانش بنیان های نوپا در این بســته حمایتی مطرح شــده است؛ 
 پیش بینی شده بر این اساس شرکت ها شــکل بگیرد و به نهال های بارور 

تبدیل شوند.

 فــروش محصــولات پــارک فنــاوری پرديس 
به 40 كشور 

رئیــس پــارک فنــاوری پردیس گفــت: محصــولات فناورانــه پارک 
فناوری پردیس به ۴۰ کشــور دنیا صادر می شــود. مهــدی صفاری نیا 
در افتتاحیــه رویــداد اینوتکــس ۲۰۲۳ گفــت: فرصت هایــی کــه 
طــی ۴ روز برگــزاری نمایشــگاه اینوتکــس ۲۰۲۳ وجــود دارد، 
 فرصت اشــتغال، تجربــه و فرصت آشــنایی و همکاری و شبکه ســازی 

را فراهم می کند.
وی افزود: از دیگــر فرصت های ایجاد شــده در این نمایشــگاه، معرفی 
محصولات و خدمات فناورانه بــه بازارهای داخلی و یافتن شــرکا برای 

همکاری های بین المللی است.
صفاری نیــا گفت: برگزاری ســالانه این رویداد به توســعه کمی و کیفی 
زیســت بوم نوآوری و فناوری کشــور کمــک می کند. وی ادامــه داد: از 
ویژگی های جدید اینوتکس ۲۰۲۳، رونمایی از رویدادی جدید در حوزه 
تأمین مالی تحت عنوان فینوتکس است. رئیس پارک فناوری پردیس گفت: 
مؤســس و متولی رویداد اینوتکس، پارک فناوری پردیس بوده است. این 
پارک تبدیل به یک منطقه نوآوری با زیست بوم کامل در ابعاد بین المللی 
شده است. صفاری نیا گفت: در پارک پردیس صدها هزار شرکت فناوری 
ایرانی و خارجی با بیش از ۹ هزار متخصص و ابعاد عملیاتی ۱۰۰ هزار هکتار 
وجود دارند که با اضافه شدن شهرک مسکونی نخبگانی یک ابعاد جدید از 
نوآوری تشکیل شده است. وی تصریح کرد: پارک فناوری پردیس دارای 
شبکه بین المللی در ده ها سازمان است و محصولات پارک پردیس در ۴۰ 

کشور دنیا عرضه شده و به فروش می رسد.
صفاری نیا گفــت: در آینده ما باید به مســاحت ۵۰۰ هکتار برســیم تا 
هلدینگ های جدیــد در حــوزه دانش بنیان ها، کمپ هــای اختصاصی 
خود را در این منطقه نوآوری اســتقرار می کنند. وی خاطرنشــان کرد: 
 امیدواریم ســهم عمده ای از اقتصاد دانش بنیان در ایــن منطقه نوآوری 

رقم خواهد خورد.

اخبار

مرکز ملی تبادل اطلاعات، 
هسته اولیه ورود به دولت 
پلتفرمی اســت و پلتفرم 
نــوآوری خدمــات دولت 
به شــمار می رود. »محمد 
خوانساری«، معاون وزیر ارتباطات، در »نخستین 
همایش ملی اقتصاد هوشــمند و توسعه مالی« به 
لزوم تغییــر کارکردهای دولت به ســمت پلتفرم 
نوآوری برای توانمندسازی اقتصاد دیجیتال ایران 

تاکید کرد.
خوانســاری ادامه داد: از جملــه تجربیات دولت 
هوشمند در ایجاد سامانه های متصل، داده محور و 
تا حد زیادی هوشمند میتوان به، سامانه های پنجره 
واحد مدیریــت زمین و درگاه صــدور مجوزهای 
اصناف اشــاره کرد که توســط ســازمان فناوری 

اطلاعات ایران ایجاد و راه اندازی شده است.
وی، دولت هوشمند را به مثابه ارایه خدمت توسط 
سامانه ها دانســت و به تبیین تجربه پنجره واحد 
مدیریت زمین پرداخت. به گفته وی، در ســامانه 
زمین که در ۲۵ استان کشور استقرار یافته است، 
که ۱۱ دستگاه از مجموع ۴۷ دستگاه مرتبط با این 
حوزه که نقش کلیــدی در صدور مجوزهای حوزه 
زمین به ویژه تغییر کاربری اراضی ایفا می کنند به 
یکدیگر متصل شــده اند و گردش کار میان آنها به 

صورت الکترونیکی صورت می گیرد.

وی افزود: بــه عبارت دیگر در ایــن پنجره،، مردم 
برای دریافت یک خدمت ملــی، نیازی به مراجعه 
به دســتگاه ها یا ســامانه های مختلف ندارند و از 
یک درگاه واحد خدمت خــود را دریافت می کنند 
و این دســتگاه ها هســتند که با تبادل اطلاعات و 
داده ها با یکدیگر و تقســیم کار، یک سامانه واحد 

خدمت رسانی را ایجاد کرده اند.
خوانســاری با بیان این مطلب که این مهم با ایجاد 
مرکز ملی تبادل اطلاعات NIX و گذرگاهی تبادل 
سرویس دولت میسر شده است، گفت: در این الگو 
برای توسعه یک ســامانه ملی، داد ه های پایه مورد 
نیاز توسط هر کدام از دستگاه  های متولی در مرکز 
ملی تبادل اطلاعات، ارائه شده و یکی از دستگاه ها 
نســبت به تجمیع این اطلاعات و ایجاد ســامانه 

یکپارچه انتهایی اقدام می کند.
وی ادامــه داد: نکتــه قابل توجه در ایــن الگو که 
الگوی کاملی محســوب نمی شــود، آن است که 
خدمت رسانی از ابتدا تا انتها همچنان توسط دولت 
انجام می شــود و دولت همچنان متصــدی ارائه 
خدمات عمومی اســت و این الگو زمانی تکمیل تر 
می شود که نقش تصدی گری دولت حداقل شود، یا 
به عبارتی سامانه ها و خدمات نهایی هم توسط خود 

مردم به مردم ارائه شود.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران در این رویداد 
با بیان این مهم که در دولت پلتفرمی، ارایه خدمت 
به صورت رقابتی و مبتنی بر ارزش رســانی بالاتر 
صورت می گیرد، تصریح داشت: در دولت پلتفرمی، 
علاوه بر این کــه قواعد تصمیم گیــری و فرآیند 

خدمت رسانی، سامانه ای شده و حداقل وابستگی 
به دخالت افراد را خواهد داشــت، همین خدمات 
با نوآوری های متعدد توســط مردم به مردم ارایه 
می شود و دولت نقش توانمندساز و تنظیم گر را ایفا 
می کند. معاون وزیر ارتباطات در این رویداد، مرکز 
ملی تبادل اطلاعات )NIX( را با شبکه شتاب )شبکه 
تبادل اطلاعات بین بانکی( مقایســه کرد و مرکز 
ملی تبادل اطلاعات را هســته اولیه ورود به دولت 
پلتفرمی و متعاقبا ایجاد پلتفــرم نوآوری خدمات 

دولت به شمار آورد.
وی در خاتمــه بــه ارایــه خلاصه ای آمــاری از 
شاخص های کارکردی مرکز ملی تبادل اطلاعات 
پرداخت و گفت: در حال حاضر در گذرگاه خدمات 

دولت الکترونیک )GSB(، یک هزار و ۹۴۹ خدمت 
ارایه می شود و ۷۷ دستگاه سرویس دهنده و ۳۲6 
دســتگاه ســرویس گیرنده وجود دارد که در سال 

گذشته سه میلیارد تراکنش را به ثبت رسانده اند. 
این در حالی اســت که گــذرگاه عمومی خدمات 
دولــت الکترونیــک )PGSB(، ۳68 خدمــت به 
دستگاه های دولتی و کســب و کارها ارایه می شود 
و ۴6 دســتگاه ســرویس دهنده و 686 دســتگاه 
ســرویس گیرنده به ایــن گــذرگاه متصل اند. بر 
این اســاس ۴.۵ میلیارد تراکنش در سال ۱۴۰۱ 
توسط PGSB به ثبت رسیده است که عمده آن را 
 اســتعلامات خدمت کرونا توسط بخش خصوصی

 تشکیل می دهد.

مركز ملی تبادل اطلاعات، هسته اوليه ورود به دولت پلتفرمی است

پایان تحریم ها با توسعه اقتصاد دیجیتال

فرصت های اقتصاد دیجیتال در اقتصاد 
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

برای توسعه اقتصاد دیجیتال نیاز به پلتفرم های قوی داریم و باید اجازه رشــد و رقابت پلتفرم های داخلی و خارجی را بدهیم. خوشبختانه پلتفرم های داخلی شکل گرفته و به تدریج در حال توسعه است. البته برخی 
پلتفرم هایی که روی آنها تبلیغ می شود، هنوز قابلیت فعالیت کسب و کار را به طور کامل ندارند. باید زمان بیشتری بگذرد تا به توسعه لازم دست پیدا کنند. بنابراین در عین تقویت پلتفرم های داخلی و تا زمانی که به 

شکلی که باید قادر به ارایه خدمات باشند باید اجازه داد از فضای پلتفرم خارجی استفاده شود.د با این اقدام به راه اندازی و توسعه کسب و  کارها کمک خواهد شد.
در کشور ما بسیاری از فرصت ها و زمینه ها در توسعه مشاغل بخش های گوناگون از جمله فضای کار اقتصاد دیجیتال مورد توجه قرار نگرفته است. به عنوان مثال فعالیت اقتصادی و اشتغال در حوزه فضای مجازی به 
میزان کافی مورد استفاده نبوده است و به عبارتی سیاست گذاری و اقدام در این حوزه در دهه  اخیر مغفول مانده است. با افزایش سهم اقتصاد دیجیتال در بازارکار، تولید و اشتغال، می توان تاثیر اقدامات و فعالیت های 

اثرگذار بلندمدت در حوزه فضای مجازی را در بستر کسب و کار کشور مشاهده کرد.
همچنین دولت باید فرهنگسازی کند تا به سمت کارهای تولیدی بنگاه های کوچک و متوسط حرکت کنیم. باید وام های مناسب در اختیار تولیدکنندگان قرار داد. مشاغل خدماتی با تحریم ها به سرعت موقعیت خود 
را از دست می دهند و از بین می روند. در این میان اقتصاد دیجیتال می تواند فرصت خوبی برای اشتغالزایی فراهم کند. کســب و کارهای مجازی بر بستر فضای مجازی و اینترنت شکل می گیرند و به این منظور باید 

زیرساخت ها را برای ورود مشاغل جدید آماده کنیم زیرا چه بخواهیم چه نخواهیم به سمت مشاغل جدید خواهیم رفت.

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

کره جنوبی انتظار دارد واشــنگتن معافیت برای 
صادرات تجهیزات تراشه سازی پیشرفته به چین 
را تمدید کرده و به شــرکتهای اس کی هاینیکس 
و سامســونگ الکترونیکس اجازه دهد تجهیزات 
مورد نیاز برای حفظ فعالیــت در دومین اقتصاد 
بزرگ جهان را دریافت کنند. لی چانگ یانگ، وزیر 
بازرگانی کره جنوبی گفت: انتظار می رود معافیت 
یک ساله که اکتبر امسال به پایان می رسد برای یک 
مدت قابل توجه دیگر تمدید شود. چنین اقدامی، 
ابهام بزرگ برای تراشه ســازان کره ای  را برطرف 
می کند که نگران آینده پایگاه های تولید خارجی 

خود هستند.

سامســونگ و اس کــی هاینیکــس، بزرگترین 
سازندگان تراشه حافظه در جهان به شمار می رود 
که در اکثر دستگاه ها از رایانه های شخصی گرفته 
تا تلفن های هوشمند و خودروها استفاده می شود. 
وزیــر بازرگانی کره جنوبی بــه خبرنگاران گفت: 
مقامات کره ای به همتایان آمریکایی خود گفته اند 
شرکت های کره ای  باید اجازه پیدا کنند فعالیتشان 
در چین حفظ شود تا از مختل شدن زنجیره تامین 

جهانی اجتناب شود.
واشــنگتن ســال میــلادی گذشــته مجموعه 
محدودیت های تجاری علیــه چین وضع کرد که 
دسترسی به فناوری پیشرفته از جمله ماشین آلات 

تولید نیمه رسانا و تراشه ســازی  را محدود کرد. 
دولت آمریکا به ســازندگان تراشه حافظه کره ای  
شامل سامسونگ و اس کی هاینیکس که یک سوم 
از تراشه های حافظه خود را در چین تولید می کنند، 

معافیت یک ساله از این تحریم ها داد.
هاینیکس اعلام کرده اســت ســرگرم بررســی 
گزینه های مختلف بــرای فعالیت هایش در چین 
است اما فعلا انتظار ندارد تغییر قابل توجهی صورت 
بگیرد. این سازنده تراشه کره ای در آوریل گفته بود 

درباره دریافت تمدید معافیت، خوش بین است.
هدف آمریکا از این محدودیت ها، مقابله با توســعه 
فناوری پیشــرفته چین از هوش مصنوعی گرفته تا 

سفینه های فضایی و هواپیماهای جنگنده است. علاوه 
بر محدودیت صادراتی، دولت بایدن، محدودیت هایی 
را برای ســرمایه گذاری شــرکت های تراشه سازی 
در چین که به دنبال دریافت یارانه فدرال بر اســاس 
قانون "تراشه ها و علم" هســتند، وضع کرده است. 
سامسونگ در میان شرکتهایی است که در تگزاس 
کارخانه تراشه می سازد و ممکن است از این یارانه های 
آمریکایی بهره مند شود. بر اساس گزارش بلومبرگ، 
کره جنوبی و آمریکا، شرکای امنیتی و تجاری هستند 
و از طریق گروههای کاری که هدفشان حفظ منابع 
شرکتهای بزرگی نظیر سامسونگ و هاینیکس است، 

مذاکراتشان را مضاعف کرده اند.

نمایشــگاه اینوتکس )INOTEX( ۲۰۲۳ درحالی به 
همت پارک فناوری پردیس معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، دوازدهمین دوره 
خود را تجربه می کند که هم اکنون تبدیل به مهمترین 
رویداد نوآوری و فناوری کشور و البته منطقه جنوب 
غرب آسیا شده است. آیین افتتاحیه رسمی آن نیز به 
همت پارک فناوری پردیس و با حضور روح الله دهقانی 
فیروزآبادی معــاون علمی علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور، جمعی از مسوولان کشور 
و مدیران شرکت های دانش بنیان و فناور برگزار شد. 
بزرگترین گردهمایی شرکت های دانش بنیان، نوپا و 
نوآور که از سال ۱۳۹۰ تاکنون در حال برگزاری است و 
هم اکنون تبدیل به مهمترین رویداد نوآوری و فناوری 
کشور و البته منطقه جنوب غرب آسیا شده و گفته می 
شود هر ساله افتخار میزبانی بیش از ۷۰ هزار مخاطب 

از سراسر جهان به صورت حضوری و مجازی را دارد.
توانمندسازی کارآفرینان از طریق ارائه موفقیت هایشان، 
تامین منابع مالی، پیدا کردن مســیر مناسب جهت 
ورود به بازار و نیز برقراری ارتباط میان اجزای مختلف 
زیست بوم نوآوری و فناوری از جمله اهداف برگزاری 
نمایشــگاه اینوتکس اســت. پارک فناوری پردیس، 
صاحب امتیاز نمایشــگاه اینوتکس است و دبیرخانه 
این نمایشگاه با همکاری شرکت های مختلف از بخش 
خصوصی، برگزارکنندگان این نمایشگاه محسوب می 
شود و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و مرکز 
همکاری های تحول و پیشــرفت ریاست جمهوری از 

حامیان و پشتیبان های دائمی این نمایشگاه هستند.

میزان استقبال از نمایشگاه اینوتکس در 
ایران و منطقه

دبیر اینوتکــس دوازدهم در خصــوص اینکه، پس از 
چندسال برگزاری نمایشــگاه اینوتکس این رویداد 
چقدر در بین فعالان حوزه زیست بوم نوآوری و فناوری 

کشــورمان و البته منطقه جنوب غرب آسیا جاافتاده 
اســت، اظهار داشــت: در طول یازده دوره گذشته از 
برگزاری نمایشگاه اینوتکس ما شاهد سه نسل مختلف 
از این رویداد بودیم. عباسی فشــمی در ادامه هدف از 
برگزاری نسل اول نمایشگاه نوآوری اینوتکس را انتقال 
فناوری به داخل کشور عنوان و خاطرنشان کرد: در دو 
سه سال نخست اینوتکس بدون حضور داخلی ها و صرفا 

با حضور شرکت های فناور خارجی برگزار شد.
وی هدف از نسل دوم اینوتکس را که از سال چهارم تا 
پنجم برگزاری این رویداد شکل گرفت، تبادل فناوری 
عنوان کرد و افزود: شــرکت های بزرگ فناور خارجی 
حاضر در ایران برای انتقال فناوری به کشــور در کنار 
تعدادی از شرکت های بزرگ دانش بنیان و فناور داخلی 
که فناوری آنها با شرکت های خارجی قابل رقابت بود در 

نمایشگاه حضور پیدا کردند.
دبیر اینوتکس دوازدهم در ادامه اظهار داشت: هنگامی 
که دنیا از جهت رویدادی و نمایشــگاهی به ســمت 
برگزاری رویدادهای استارتاپی حرکت کرد و زیست 
بوم نوآوری کشورها را تحت تاثیر خود قرار داد، ما نیز به 
سمت حضور همه اجزای زیست بوم نوآوری کشور در 
اینوتکس حرکت کردیم. یعنی از استارتاپ ها و شرکت 
های دانش بنیان گرفته تا شــرکت های سرمایه گذار 
خطرپذیر یا وی سی و پارک های فناوری و هر مجموعه 
ای که در حوزه نوآوری کشور نقشی دارد، در نمایشگاه 

نوآوری اینوتکس جای گرفته اند.

حضور ۴۵۰ شرکت دانش بنیان و استارتاپ 
در اینوتکس دوازدهم

دبیر اینوتکس داوزدهم در ادامه با بیان اینکه، این رویداد 

بزرگ حوزه نوآوری امســال نیز با حضور بیش از ۴۵۰ 
استارتاپ و شرکت دانش بنیان در پارک فناوری پردیس 
برگزار می شود،  مهمترین دستاورد شرکت در این رویداد 
ملی را قرار گرفتن ایده های نو و کسب و کارهای نوین در 
معرض دید سرمایه گذاران و البته جهش در توسعه سرمایه 
گذاری و در ادامه پیشرفت این شرکت ها دانست. وی با 
بیان اینکه، تاکنون موفق به برگزاری چهار دوره از نسل 
سوم اینوتکس شده ایم، افزود: این رویداد بزرگ نوآوری 
خاورمیانه هر سال با روند رو به رشد مخاطبان مواجه شده 
است به طوری که سال گذشته در پارک فناوری پردیس 
شاهد بیش از ۷۰ هزار نفر بازدیدکننده حضوری و آنلاین 
از نمایشــگاه بودیم که به نسبت سال گذشته تقریبا ۷۰ 

درصد تعداد مخاطب و بازدیدکننده افزایش داشت.
دبیر اینوتکس دوازدهم گفت: این نشان می دهد که 
نمایشــگاه اینوتکس از جهت های مختلف در زیست 
بوم دانش بنیان کشور جای خود را پیدا کرده است و در 
حال حاضر بسیاری از شرکت ها برای فرآیند رونمایی از 
محصولات نوآورانه و تجاری سازی محصولات یا برای 
جذب سرمایه به نمایشگاه اینوتکس مراجعه می کنند.

به گفتــه وی، در دوره دوازدهم که امســال ۱۹ تا ۲۲ 
اردیبهشت در پارک فناوری پردیس برگزار می شود، 
بر اساس نرخ رشدی که سال های گذشته داشته ایم، 
پیش بینی می کنیم که این نرخ رشد ادامه خواهد یافت 
و شاهد حضور مناسب شرکت های استارتاپی و دانش 

بنیان و مخاطبان به عنوان بازدیدکننده خواهیم بود.

اختصــاص ۵۲۴۱ هــزار مترمربع فضای 
نمایشگاهی به فناوران اینوتکس دوازدهم

عباسی فشــمی در ادامه تصریح کرد: برای نمایشگاه 

اینوتکس فضای نمایشگاهی ۵۲۴۱ هزار مترمربعی در 
نظر گرفته ایم که در طول چهار روز برگزاری این رویداد 
در اختیار بیش از ۴۵۰ شرکت فناور و استارتاپ و سایر 
فعالان حوزه زیســت بوم نوآوری و فناوری کشور قرار 

خواهد گرفت.

نمایشــگاه اینوتکس محدود به فناوری 
خاصی نیست

دبیــر اینوتکــس دوازدهم درخصــوص هزینه ثبت 
نام فعالان حــوزه نوآوری برای حضــور در اینوتکس 
دوازدهــم نیز گفــت: این بســتگی به متــراژ مورد 
درخواست شــرکت ها و اســتارتاپ ها دارد که البته 
زمان ثبت نــام و نوع فعالیت شــرکت یــا مجموعه 
نوآور نیــز در هزینه ثبت نام تاثیرگزار اســت. به طور 
حتم یک استارتاپ یا شــرکت دانش بنیان که زودتر 
ثبت نام کرده اســت، در پاویون بخش اســتارتاپ و 
 دانش بنیــان هــا از جایــگاه بهتــری برخــوردار 

شده اند.
عباسی فشمی با تاکید بر اینکه، نمایشگاه اینوتکس 
محدود به حیطه فناوری خاصی نیســت و مشــابه 
نمایشگاه های حوزه نوآوری صرفا محدود به نوآوری 
است، افزود: هر شرکتی که در حوزه نوآوری در بخش 
های مختلف از جمله پزشکی، دیجیتال، صنایع غذایی 
و کشاورزی عملکردی داشته است به طورحتم جای آن 

در نمایشگاه اینوتکس است.
دبیر اینوتکس دوازدهم در ادامه در خصوص تخفیف 
ثبت نام غرفه برای دانش بنیان ها به منظور حضور در 
اینوتکس دوازدهم نیز توضیح داد: با حمایت صندوق 
نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری و بواسطه سامانه 
غزال این صندوق، برای ثبت نام دانش بنیان ها تخفیف 
۷۰ درصدی در نمایشــگاه اینوتکــس در نظر گرفته 
 شده بود که این مبلغ به این شــرکت ها عودت داده 

خواهد شد.

معافیت آمریکا برای تراشه سازان کره ای تمدید می شود

ايده های نو در معرض ديد سرمايه گذاران قرار می گيرد

حضور پرشمار دانش بنیان ها در اینوتکس ۱۴۰۲


